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FF-blaðið á
Holocaustsavni í Washington

Danskur fiskifrøðingur:

Latið okkum
royna Jón!
Tað verður so ikki verri

Saltsøgan
Salt er ikki bert salt.
Vit hava framhald av
saltsøguni.
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Søgan hjá
Lisu í Lorvík
Lisa kom við hugskotinum um at reinsa
motorar við landi 85 ár áðrenn vísindin.
Vit hava 1. part av hennara søgu.

Frásøgnin hjá Menakhem Ben Yami er komin á savn.
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Martha
Matras

95 ár

Fiskivinnan og ES
Norskir fiskimenn vilja ikki vita av ES. Vit hava verið á ráðstevnu í Tromsø.
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Rætting til Neptun
Í manningaryvirlitinum vit høvdu í
seinasta blað  yvir manningina á
Neptun stóð Hans Jacobsen at vera
úr Mykinesi. Hann var úr Hval vík.
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Men Menakhem hevði
eisini eina persónliga søgu,
sum hann hevur felags
við nógvar jødar og eisini
við jødar, sum búgva í
Ísrael.

Hendan søgan hevur
ikki verið alment frammi
í Vesturheiminum fyrr,
men Menakhem fortaldi
okkum hana, og varð hon
prentað í blaði nr. 320,
dagfest 17. juni 2004.Tey,
sum hava áhuga fyri søg-
uni í síni heild, kunnu
finna hana á okkara
heimasíðu:

www.fiskimannafelag.fo.

Í blaði nr. 321 høvdu vit
eisini frásøgn um Theresi-
enstadt, sum er ein partur
av somu søgu, og sum
hevur samband við konu
Menakhem, Honnu.

Men í stuttum kann sig-
ast, at søgan hjá Menak-
hem byrjar í ghettoini í
Warzava, har týskarar

nærum hildu jødar sum
fangar, inntil teir vórðu
sendir til týningarlegur-
nar. Á henda hátt misti
Menakhem bæði foreldr-
ini og systrina.

Tá Menakhem sá, at
hann skjótt fór at standa
fyri tørni, avráddu hann
og pápin, at hann skuldi
flýggja. Hetta eydnaðist
eisini. Hann var við í mót-
støðuni ímóti týskarum,
og aftaná kríggið var
hann ein av teimum, sum
undir dramatiskum um-
støðum ólógliga kom til
Ísraels. Her hevur hann
verið við í teimum bar-
døgum, sum Ísrael hevur
verið í.

Í Ísrael hitti Menakhem
Honnu, sum hann giftist
við. Hennara søga er ikki
minni dramatisk. Hon var
týskur jødi,og eisini henn-
ara nærmastu endaðu í
týningarlegum. Tað, sum
bjargaði henni, var, at hon
var ov sjúk til at verða

dripin! Hon varð førd til
Theresienstadt.Vit høvdu
eisini frásøgn um støðuna
har. Men tá tað gjørdist
hennara tørn at fáa "ferða-
seðilin", lá hon á sjúkra-
húsi. Læknarnir hildu, at
hon var ov sjúk til ferðina
til deyðan, so hon mátti
bíða til næstu ferð. Hend-
an seinkanin bjargaði
henni, tí stutt eftir varð
legan tikin av russiska
herinum,og hesin trafikk-
ur varð steðgaður.

Sum heild var hetta ein
einastandandi søga, og
helst tann mest hugtak-
andi, sum vit hava havt í
blaðnum. Sjálvsagt hava
vit øll lisið hesar frásagnir
í bókum og bløðum, og
tær eru jú nógvar. Men
tað er hóast alt nakað
annað at tosa við ein per-
són inni hjá sær sjálvum,
sum hevur upplivað hes-
ar ræðuleikar sjálvur. Og
tað mest einastandandi
er, at hann kann gera

hetta uttan beiskleika.
So vítt vit vita, er hetta

fyrstu ferð, at eitt før-
oyskt blað hevur havt
fyrstahonds frásøgn frá
persóni, sum sjálvur hev-
ur upplivað Holocaust.
Og hetta var eisini ein
grein, sum vakti stóran
ans.Tað kann verða nevnt,
at báðar tær umrøddu
greinirnar eru sendar til
allar limir í felagnum Vin-
ir Ísraels.

Til Washington
og Jerusalem
Men greinirnar eru eisini
farnar víðari enn so. Tær
eru nú eisini komnar á
Holocaust Museum í Wash-
ington í USA. Menakhem
spurdi savnið, um teir
høvdu áhuga fyri bløð-
unum við hesum grein-
um, sum vóru skrivaðar á
einum so lítlum máli sum
tí føroyska. Tað høvdu
teir, og nú hevur FF syrgt
fyri at fáa tær týddar til
enskt. Og vit hava júst
fingið eina takkarheilsan
frá savninum fyri, at vit
hava viljað gjørt hesar
greinir atkomuligar fyri
teirra museum.

Hetta savnið er sera
umfatandi og lýsir ikki
bert jødaforfylgingar und-
ir krígnum, men forfylg-
ingar yvirhøvur. Tey, sum
hava hug at vita meira,
kunnu fara inn á
heimasíðuna:

www.ushmm.org/

Ein annar, sum eisini hev-
ur fingið hesar greinir við
týðingum, er fyrrverandi
borgmeistarin í Jerusal-
em, tann 93 ára gamli Ted-
dy Kollek. Hann hevur
eisini verið ein partur av
søguni hjá jødum og
Ísrael, men á ein annan
hátt. Vit hava fyrr greitt
frá hansara søgu. Eitt av
hansara avrikum var, tá
hann undir krígnum ting-
aðist við sjálvan Adolf
Eichmann um at fáa eitt
tal av jødum leysar. Tað
var Eichmann, sum hevði
ábyrgdina av jødatýning-
ini. Hann varð tikin av
ísraelsmonnum, dømdur
til deyða og avrættaður í
1961.Tá Ísrael varð stovn-
að, gjørdist Teddy aðal-

stjóri í umsitingini hjá
Ben Gurion, sum meira
enn nakar annar er "pápi"
at Ísrael, og sum gjørdist
fyrsti forsætismálaráðharri
í landinum. Seinni gjørd-
ist Teddy borgmeistari í
Jerusalem í 28 ár, og hann
kom meira enn nakar
annar at seta Jerusalem á
heimskortið. Hann vildi
eisini fegin hava frásøgn-
ina hjá Menakhem, og
hana hevur hann eisini
fingið.

Sum vit hava greitt frá
áður, hevði Teddy Kollek
eisini samband við Johan
Niclassen í Hesti, sum var
ein kendur ísraelsvinur.
Hetta samband kann sig-
ast at vera yvirtikið av for-
manninum í FF.

Hetta hevur so eisini

merkt eitt samband við
skrivaran hjá Teddy Kol-
lek, Nomi Yeshua. Hon er
komin at kenna fitt til
Føroyar gjøgnum sam-
skiftið hjá Kollek við Før-
oyar, og hon visti eisini, at
Føroyar høvdu verið í
bólki við Ísrael í fótbólti.
Hon kundi reypa fyri
manninum, at hon visti
heilt fitt um Føroyar,með-
an hann nóg illa visti, at
tær vóru til. Sigast kann,
at er ein úti um seg, so
ber væl til at útbreiða
kunnleikan til Føroyar á
hendan hátt.

Men staðfestast kann,at
FF-blaðið er væl móttikið
í umrøddu økjum, og
hetta kann blaðið bert
fegnast um.
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FF-blaðið á Holocaust-
savn í Washington
Í summar luttók ísraelin, Menakhem Ben-Yami, á fiskivinnuráðstevnu hjá Farec í
Føroyum. Menakhem er ein kendur serfrøðingur innan fiskiskap, sum hevur arbeitt
fyri altjóða stovnar sum FAO, matvørustovnin hjá ST. Hann er 77 ár og er enn virkin
og ferðast kring um í heiminum. Seinast, vit hoyrdu frá honum, var hann júst
heimkomin úr Italia.

Jødar á veg
til "endaligu"
loysanina.

Mynd av heimasíðuni hjá Holocaust Museum í
Washington í USA.

Fyrr í ár, varð áhugaverda frásøgn um lívið hjá
Menakhem Ben-Yami, prentað í FF-blaðnum.
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Árini 1940 og 1941 eru
tey størstu broytingarár,
sum verið hava í Føroya
fiskimannasøgu, og orsøk-
in var, sum kunnugt, at
Føroyingar vóru um tað
mundið tvingaðir til at
selja feskan fisk (ísfisk) til
útheimin ella Onglands í
staðin fyri, sum verið
hevði, at siga allur okkara
fiskur var seldur sum salt-
fiskur ella klippfiskur til
Meðalhavslondini Spaniu,
Portugals, Grikkalands og
Italiu og nakað av saltfiski
til Onglands og Danmark-
ar.

Teir prísir, sum um tað
mundið vóru givnir fyri
saltfisk og klippfisk, og
sum okkara fiskimenn
vóru avroknaðir eftir,vóru
so lágir, at úrtøkan mang-
an var so lítil, at tað var alt
ov lítið at liva av hjá okk-
ara fiskimonnum, og ser-
liga hjá teimum, sum
høvdu konu og børn at
føða og klæða. Tí tann
løn, sum okkara fiski-
menn fingu fyri sítt strev
í o.u. seks mánaðir, lá um-
leið frá kr. 600,00 til kr.
1.000,00 til mannin, og
tað var so meginparturin
av tí peningi, sum var at
brúka í heiminum alt ár-
ið, so ein og hvør kann
ætla, at stórt sparsemi
mátti til fyri at fáa endar-
nar at røkka saman.Mang-
ur mátti spenna reimina
fastari at, um hann skuldi
bjarga sær og ikki fara á
húsagang. Ikki vóru tað
so fáir, sum máttu lúta og
ikki kundu gjalda hvørj-
um sítt, ið so statt mistu
hús og heim í teim pen-
ingafátæku tíðum, sum
vóru frá 1920 til 1940.
Tær fiskamongdirnar, sum
skipini veiddu, vóru stór-
ar, men peningurin, ið
fekst fyri fiskin um tað
mundið, var so lítil, at
hvørki fiskimenn ella út-
gerðarmenn fingu nakað
burtur úr skipsfiskiskap-
inum. Tey mongu trota-
búgvini í teirri tíðini eru
eitt talandi dømi um hetta.

Tá ið menn – fyrst nakr-
ir fáir – í seinra helmingi
av 1940 fóru at sigla við
feskum fiski til Onglands,
var tað eyðsæð, at har var
peningur at vinna, og tá
ið saltfiskaskipini komu

aftur av veiðu um heystið
sama árið, var nógv økt
um ta driftina við sera
góðum peningaligum úr-
sliti, so at við ársins enda
sigldu heilt nógv skip úr
fiskiflota okkara til Bret-
lands við ísfiski, sum var
keyptur úr Íslandi og frá
útróðrarbátum í Føroy-
um.

Dánjal valdur
til formann í FF
Seinast í árinum 1940 var
formansval í Føroya Fiski-
mannafelag við tí úrsliti,
at undirritaði var valdur
til hetta starv. So sum
fiskimanna viðurskifti nú
vóru vorðin, vórðu allir
sáttmálar til fiskivinnu
uppsagdir til 1. januar
1941, og sostatt máttu
nýggir sáttmálar gerast,
eisini fyri nýggju driftina
(ísfiskasiglingina), og tað
lá á tí nývalda formann-
inum í FF at fáa hetta í lag
við "Færøernes Rederifor-
ening"; sum tað var fyri-
skipað framman undan,
skuldi løgtingsins fiski-
vinnunevnd vera við til at
gera sáttmálarnar.

Allir partar komu síðani
saman til ráðagerðarfund
í Løgtinginum 4. januar
1941. Fyrst var saltfiska-
sáttmálin viðgjørdur, men
tað var vandamál at fáa
ein slíkan gjørdan orsak-
að av tí, at ætlanirnar við-
víkjandi útgerðarkostnaði
lógu so høgar,at útgerðar-
menn ikki hættaðu sær
undir at gera skipini út til
eina slíka drift, uttan fiski-
menn vóru nógv niður-
skornir í løn, og hesum
mótmæltu vit.Eingin vissa
var heldur fyri at fáa nakr-
an fisk seldan, sum viður-
skiftini tá vóru, so statt
varð eingin saltfiskasátt-

máli gjørdur um tað
mundið.

Trupul sáttmáli
fyri ísfiskasigling
Síðani var farið undir at
gera ein sáttmála fyri ís-
fiskasiglingina. Hetta sýnt-
ist at vera ógviliga torført
at fáa í lag, mest av teirri
orsøk, at teir sáttmálar,
sum menn høvdu siglt
fyri, vóru so misjavnir, at
tað var ringt at fáa ein
sáttmála í lag, sum báðir
partar kundu góðtaka.
Framman undan høvdu
verið næstan so mangir
sáttmálar sum skip, og
útgerðarmenninir høvdu
einsamallir gjørt teir,
uttan at FF hevði verið
við, men nú sigur stjórn
FF's, at eingin sáttmáli
skuldi framvegis vera gald-
andi, uttan hann var
undirskrivaður av FF og
FRF. Trætan vardi eina
heila viku, og varð endi-
liga avgjørd av einum
gerðarrætti, sum báðir
partar sameindust um at
seta. Hesin gerðarrættur
var samansettur soleiðis:
tríggir limir úr fiskivinnu-
nevndini, ein settur av
amtmanninum og sem-
ingsmaðurin sum fimti
maður; hann skuldi eisini
vera formaður.

Gerðarrætturin dømdi
so ein sáttmála, sum kom
at galda fyri árið 1941.
Hesin sáttmáli hevði onga
garantiløn, og okkum
dámdi heldur ikki væl í
aðrar mátar, tí vit hildu, at
fiskimenn fingu ov lítið
fyri at sigla,men vit máttu
skriva undir hann, tí vit
vóru við at seta rættin til
at avgera sáttmálan.

Hættislig tíð
Hendan tíðin 1941 var
ein sera hættislig tíð fyri
okkara fiskimenn at sigla
millum Íslands-Føroyar
og Bretlands; vandi var,
hvar teir fóru fram. Flog-
før og kavbátar hóttu við
at týna teir á øllum teirra
siglingarleiðum, og mang-
ir vóru teir fiskimenn,
sum máttu lúta og sukku
niður í ta vátu grøvina.
Seinast í mars sama ár var
tað ógviliga harðligt við
flogfaraálopum, serliga
tann eina túrin, hvar ein-

støk fórust,og fleiri vórðu
álopin. Tá komu fleiri
skip við fullum farmi á
Havnina úr Íslandi og
varnaðust við at halda
vegin fram til Onglands.
Tað var tá ikki sørt at
møta grátandi kvinnum í
Havn, sum bóðu sínar
menn, synir, brøður og
kunningar um at lata vera
við siglingini, tí lívið er
eittans. Tá óttaðist eisini
okkara yvirvald og allir
sum høvdu ábyrgd í land-
inum og tí varð kallað
saman til fundar tann 31.
mars 1941.Allir menn og
kvinnur, sum høvdu
nakra ábyrgd,vóru komin
til fundar.

Kravdu minstuløn
Allar leiðir vórðu roynd-
ar, hvat gerast skuldi, tí tá
vóru o.u. 20 skip komin á
Havnina fullfermd við ís-
fiski, og hættaðu tey sær
ikki til Onglands við farm-
inum. Undirritaði møtti
eisini sum felagsformaður
fyri FF, og hann hevði
sjálvandi havt samráðing-
ar við teir siglandi menn-
inar, áðrenn hann fór til
fundar, og fekk tað burtur
úr teim samráðingum, at
um teir fingu eina garan-
teraða minstuløn, so vildu
teir halda áfram við at
sigla. Vit vórðu síðani
spurdir á tí fundinum, um
fiskimenn vildu halda
fram við siglingini til Bret-
lands við ísfiski. Vit svar-
aðu aftur: Um fiskimenn
framvegis skulu sigla, so
kravdu vit eina garanter-
aða minstuløn, sum svar-
aði til kr. 1.000,00 um
mánaðin, men fingu teir
ikki tað, so vildu vit ráða
teimum frá at sigla. Hetta
var teimum játtað, soleið-
is at teir, sum fóru til Bret-
lands við skipunum tann
túrin, frá Havn til Aber-
deen, fingu kr.500,00 gar-
anterað hvørjum manni,
túrurin til Aberdeen skul-
di roknast til 14 dagar.
Skipini fóru sostatt til
Bretlands við farminum.
Tann 4.apríl sama ár legði
stjórn FF's fram á reiðara-
fundi uppskot um at gera
ein sáttmála sum garan-
teraði teimum siglandi
monnuum framvegis eina
løn, sum svaraði til kr.

1.000,00 um mánaðin.
Teir menn sum møttu fyri
útgerðarmenninar, játtaðu
hesum, men tordu ikki at
binda sínar starvsbrøður
við sínari undirskrift; teir
skuldu fyrst spyrja teir,
um teir vildu játta einum
slíkum garantii.Svarið kom
seinri: tvørt nei.

Heittu á løgtingið
um hjálp
Síðani heitti FF á Løgting-
ið um at hjálpa okkum,so
at fiskimenn kundu fáa
eina minstuløn upp í sátt-
málan, sum galt, tí nú
gjørdist alt meira og
meira vandamikið at sigla.
Vit fingu so við gerðar-
rættarlógini frá 15. des.
1941 kr. 500,00 um mán-
aðin sum minstamark.

Tann fyrsti semingssátt-
máli, sum gjørdur var í
1941 í januar, varð av Før-
oya Fiskimannafelag upp-
sagdur til 1/10 sama ár,og
síðani komu nýggjar sam-
ráðingar í lag, sum end-
aðu við at nýggjur gerðar-
rættur varð settur at
døma partanna millum á
vetri 1942. Við tí dómi,
sum tá varð sagdur, fingu
fiskimenn sømdir, sum
høvdu stóran týdning fyri
øll tey seinru krígsárini.
Teimum varð dømd ein
minstaløn til kr. 600,00
fyri hvønn túr ella um
mánaðin, soleiðis at um
túrurin t.d. ikki vardi
meiri enn 14 dagar, so var
avroknað kr.600,00,sjálvt
um sølan miseydnaðist;
eisini prosentini fóru mun-
andi upp hjá fiskimonn-
um við sama dómi.

Tann sáttmálin, sum
varð dømdur eftir teirri
nýggju lógini, var síðani
galdandi alt árið 1942,
men tá vildu útgerðar-
menn ikki hava hann at
galda longur, men vildu
seta tann sáttmálan aftur í
gildi, sum galt í 1941.
Gerðardómur fall aftur í
málinum, at sáttmálin,
sum dømdur var í 1942,
framvegis skuldi vera
galdandi, og hann er ikki
uppsagdur av nøkrum
parti enn.

Føroyskir sjómenn
vóru menn
Serliga árini 1941-43 var

vandin á sjónum stórur;
nógv skip fórust,og mann-
skaðin var eisini stórur.Av
hesum góvu Íslendingar
uppat at sigla við ísfiski til
Bretlands, men Føroying-
ar hildu áfram við sigling-
ini, sjálvt um vit mistu
nógv skip og fólk í hesi
vandasigling. Her sýndu
okkara sjómenn slíkan
reystleika og dugnaskap,
sum allir menn, ið nakran
kunnleika høvdu til tað,
stórliga máttu undrast
yvir, ja, sjálvir oddamenn-
inir í Bretlandi lovaðu, at
tann gerð, sum føroyskir
fiskimenn um tað mund-
ið avrikaðu, aldri skuldi
verða gloymd.Tí føroysk-
ir fiskimenn hættaðu sær
út í allar teir ræðuligu
vandar, sum stóðust av
Týskaranna atgerðum fyri
at meina øllum øðrum
tjóðum at føra Bretlandi
mat, og í teirri trongu tíð-
ini sigldu teir hagar 80%
av øllum tí fiski, sum Bret-
land brúkti.

Ta tíðina vunnu okkara
fiskimenn nógvan pening
fyri at sigla,og tað var óiv-
að ein høvuðsgrundin til,
at teir vágaðu so nógv,
sum teir gjørdu. Teir
kundu vinna mangar ferð-
ir meiri pening ein túr til
Bretlands við fiski, enn alt
árið til saltfiskaveiðu áð-
ur, so teir siglandi menn-
inir kendu seg mest sum
loystar úr einum nívandi
peningaligum bandi. Og
teir sóu fram ímóti einari
ljósari tíð fyri okkara sjó-
mannastætti peningaliga
sæð.

Fiskimenn
skuldu skiftast
Tíverri fingu ikki allir av
okkara fiskimonnum lut í
tí nógva peningi, sum tá
var at vinna, tí tá sigldu
okkara skip bert við 7-8
monnum, meðan somu
skip áður høvdu siglt til
saltfisk við 20-30 monn-
um. Tað var so bert o.u.
ein fjórðingur av okkara
fiskimonnum, sum fekk
lut í tí peningi, ið var at
vinna, og flest allir trok-
aðu á at sleppa at sigla,
tað ikki er at undrast á.
Serliga var strongt á Før-
oya Fiskimannafelag um
at skipa soleiðis fyri, at

1940-45

Stutt søguligt yvirlit yvir ísfiskasigling-
ina í árunum 1940-1945 og felagsskap-
in og sáttmálastríðið um somu tíð
Sum sagt frá í seinasta blað endurprenta við ta greinina, sum Dánjal Klein skrivaði um ísfiskasiglingina undir krígnum.

Dánjal Klein.
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allir fiskimenn kundu
sleppa út at sigla. Tað
vóru roynd tiltøk til tess,
uttan at tað framdi FF's
ætlan,men endiliga høvdu
vit samráðingar við lands-
nevndina um tað sama,
og vit komu ásamt um, at
eingin fiskimaður skuldi
sigla fleiri enn tveir túrar
í senn við skipi; annar
maður, ið ikki hevði siglt
áður, skuldi tá sleppa at
sigla í hansara stað tveir
túrar. Mynstringarskriv-
stovurnar skuldu ansa eft-
ir hesum við at skriva
upp á kvittunarseðil FF's,
sum hvør maður skuldi
vísa fram, tá ið mynstrað
var. Hetta tiltak kom fram
í almennari lýsing og skul-
di fylgjast. Ein og hvør
fiskimaður, sum skuldi
mynstra við skipi, skuldi
vísa kvittunarseðil frá FF,
at hann var limur, og har
uppá skuldi so mynstring-
arstjórin skriva nær hann
mynstraði,og ansa eftir, at
hann slapp at sigla tveir
túrar, og so statt var um

somu tíð okkara felag al-
ment viðurkent av yvir-
vøldunum her á landi.

FF vildi ikki leiga
skipini til íslendingar
Tá ið flogfara- og kavbáta-
álopini á tey siglandi skip
til Bretlands fóru at ótítt-
ast, fóru Íslendingar aftur
at sigla til Bretlands við ís-
fiski, men teimum trutu
tá skip at sigla við. Seinast
í árinum 1944 vóru boð
send higar til Føroya, at
teir ynsktu at leiga okkara
skip at sigla við feskum
fiski til Bretlands. Samráð-
ingar komu í lag her
heima við yvirvaldinum á
odda, FF var eisini um-
boðað á hesum fundum,
og vit mundu vera teir
einastu, sum mæltu ímóti
at leiga skipini út til aðrar
tjóðir at sigla við. Føroy-
ingar høvdu keypt størsta
partin av fiskinum, sum
teir sigldu við til Bret-
lands frammanundan, og
tí lá ein stórur partur av
peninginum eftir í Íslandi

og kom sjálvandi íslendsk-
um fiskimonnum og brask-
arum til góða. FF saman
við øðrum hevði sligið til
ljóð fyri, at Føroyingar
sjálvir fóru at fiska tann
fisk, sum seldur var í Bret-
landi,heldur enn at keypa
hann frá øðrum, tí tá kom
allur peningurin at verða
heima hjá okkum sjálv-
um. Tá ið avgerðin eftir
hesar samráðingar varð
tikin, var Føroya Fiski-
mannafelag teir einastu,
sum ikki vildu leiga skip-
ini burtur til aðrar at sigla
við. Síðan vóru menn út-
nevndir til at fara til Ís-
lands at samráðast við ís-
lendska ríkisstýrið um
leigumálið fyri skipini og
annað. Menninir, sum
valdir vórðu, vóru hesir:
Jóhan Dahl fyri reiðara-
felagið, Thomas Thoma-
sen fyri skiparafelagið,
Magnus Tórsheim fyri ar-
beiðsmannafelagið, Dani-
el Klein fyri fiskimanna-
feløgini og Husted Ander-
sen sum juridiskur ráð-

gevari; tann danski gesant-
urin skuldi vera við í øll-
um ráðagerðum í hesum
máli. Samráðingarnar í Ís-
landi endaðu við, at teir
føroysku skipaeigararnir
fingu ein sera góðan og
lagaligan sáttmála, og at
okkara fiskimenn fingu
tann føroyska siglingar-
sáttmálan góðkendan og
eitt sindur umbøttan til 1.
oktober 1945.

Rasmus helt skil á
Skrivari í Føroya Fiski-
mannafelag, Rasmus Ras-
mussen (Rasmus á Há-
skúlanum), átók sær at
býta og halda skil á øllum
avrokningum, sum komu
frá Íslandi til allar teir
fiskimenn, sum sigldu við
skipunum,Íslendingar høv-
du leigað, og var hetta
sera stórt og trupult starv.
Hann greiddi hetta starv
so væl úr hondum, at tað
er ein stórur heiður fyri
hann, og vil eg sum
felagsformaður fiski-
manna vegna frambera
okkara bestu tøkk fyri
hansara langa og dugna-
liga starv sum aðalskriv-
ari í Føroya Fiskimanna-
felag!

Persónliga havi eg sum
felagsformaður arbeitt
saman við Rasmussi í FF í
átta ár, og hansara ráð
hava mangan verið mær
holl. Eg vil enda við at
siga honum mína persón-
ligu tøkk fyri gott sam-
starv í øll hesi fyri felags-
skapin so vandafullu krígs-
árini, og eg kann av røtt-
um siga, at "Góður er
gamal í ráðum."

Tað er ikki so løgið,
um umsitingin leitar
við ljós og lykt eftir at
finna sparingar á fíggj-
arlógini. Tað hevur so
sitið ein bólkur í fíggj-
armálaráðnum, sum
skal finna útav hvørji
øki, ið ikki longur
skulu sleppa við MVG
frítøku,og bólkurin er
komin við nøkrum
uppskotum. Trupul-
leikin er bert tann, at
hesi uppskot kunnu
skjótt koma at gera ilt
verri.T.d. verður skot-

ið upp, at hotelgisting
framyvir skal gjalda
MVG. Men úrslitið
kann skjótt gerast, at
hetta fer at hótta
kappingarførið hjá
ferðamannavinnuni,
og tá er lítið vunnið.

Eitt uppskot er, at
frítøkan fyri sjóklæðir
eisini skal avtakast.
Hetta hevur verið til
ummælis hjá FF, sum
hevur sent fíggjar-
málaráðnum soljóð-
andi skriv:

Her kann verða nevnt,
at ein grundgeving fyri
verandi skipan var at
javnstilla fiskimenn.
Frammanundan var
tann skipan galdandi,
at skip sum fara inn í
fremmanda havn kun-
nu taka tollfríar vørur.
Og verða tær brúktar
umborð skal ikki gjald-
ast MVG. Hetta var ein
skipan sum serliga

hevði sín týdning fyri
teir stóru trolararnar,
har manningin hevur
kunnað tikið sjóklæði
umborð uppá hesar
treytir. So verður tann
umrødda skipanin tik-
in av aftur, so verður
aftur ójavni.

Ti halda vit at grund-
ir eru fyri at lata skip-
anina vera sum hon
er.

Viðv. uppriti um  endurskoðan
av punktgjøldum og MVG skipan

Víst verður til uppskotið um at avtaka MVG frí-
tøkuna av sjóklæðum.

Vit duga ikki at síggja, at fortreytirnar fyri at
henda skipan varð sett í gildi í sínari tíð eru
broyttar. Tískil kunnu vit heldur ikki taka undir
við hesa broyting.

Og grundgevingina skilja vit als ikki, nevniliga
at skipanin skal vera ómøgulig at umsita og at
eingin allýsing skal vera gjørd av sjóklæðum.

Vit hava sjálvir verið við til at gera ein lista yvir
tær vørur, sum skulu roknast fyri at vera sjó-
klæðir. Halda sølubúðir seg til henda listan er
eingin trupulleiki við umsitingini. Eftirlitið við
hesum kann ikki vera truplari enn tað eftirlit
sum myndugleikarnir annars skulu hava av øðr-
um virksemi í landinum.

MVG á
sjóklæðum

Fyrst í apríl mánaði fekk
Skipaeftirlitið bræv frá
Føroya Fiskimannafelag og
Føroya Skipara- og Naviga-
tørfelag um arbeiðs-,
gang- og vatnsviðurskifti
umborð á føroyskum
fiskiskipum.

Skipaeftirlitið hevur svar-
að aftur og sagt, at hesi
viðurskifti umborð á fiski-
skipum hava fleiri ferðir
verið á lofti á felagsfund-
um á stovninum.

Tey eldru skipini vóru
bygd tá so at siga ongar
reglur vóru um hesi
viðurskiftir.

Skipaeftirlitið fer fram-
yvir at royna at broyta
reglarnar um arbeiðs-
hæddir og hæddir í mann-
ingarrúmum. Í dag eru
reglurnar ávikavist 2,00m
og 1,98m. Hetta vil Skipa-
eftirlitið royna at broyta
munandi; men slíkar
broytingar mugu viðgerð-
ast. Her hava feløgini
møguleikan at ávirka úr-
slitið.

Eitt annað, sum Skipa-
eftirlitið fer at kannað, er
fukt/ventilatión í mann-
ingarrúmum. Nógv av
teimum eldru skipum

hava lítla ella onga
ventilatión. Og við hita er
so sum so.

Sum kunnugt eru fá
skip bygd seinnu árini.
Men nú sær út til at glið
er við at koma í bygging
av skipum. Millum annað
verða tvey skip liðugt-
bygd í Havn til várs. Her
eru komnar tekningar um
hvussu roynt verður at
fyribyrgja gangi í skip-
unum. Her verður kulda
og ljóðbjálva fram móti
last og uppundir paunin.
Eisini eru dúrk í manning-
arrúmum løgd flótandi.

Tá fyrsta skipið er lið-
ugt verða ljóðmálingar
gjørdar. Úrslitið vil vísa
um bjálvingin er nóg góð.
Hetta verður framyvir
brúkt sum grundarlag.

Eftirlitsfólk frá stovn-
inum fara at gera smakk-
royndir ella taka royndir
av vatninum til kanning-
ar. Møguleiki er eisini fyri
at seta krav um, at drekki-
vatnið verður kannað
regluliga.

Viðurskifti umborð á skipum

Sendinevnd í Grønlandi: Dánjal Klein, Leif Waagstein, Dánjal Niclasen og Jens
Chr. Johannesen.
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Nú um dagarnar hittu vit
82 ára gamla Palla Hansen
í Saltnesi. Hann er ein
partur av søguni um júst
hetta skalkijarnið. Vit
fingu enn einaferð hans-
ara frásøgn og varð tað
sera heppið, tí ikki eru
nógvir eftir av teimum,
sum vóru við í orrustuni
undir fiskimannaverkfall-
inum í 1954

Forsøgan er henda: Er-
lendur Patursson gjørdist
formaður í Føroya Fiski-
mannafelag við ársbyrjan
1953. Hann tók við eftir
Daniel Klein, sum er um-
røddur aðra staðni í blað-
num í dag.Tá var sáttmál-
in við reiðarafelagið upp-
sagdur við kravi um
bruttosáttmála, t.v.s. at
manningin skuldi avrokn-
ast av bruttosøluvirð-
inum uttan nakran frá-
drátt. Verkfallið vardi í
heilar 3 mánaðir,og tá tað
endiliga hasaði av, var
stórur ivi um vinningin.
Tað vísti seg nevniliga, at
á tí stóra partinum av flot-
anum, sum var á línu-
veiðu til saltfisk gjørdust
avrokningarnar eftir
nýggja sáttmálanum lægri
enn eftir fyrra sáttmál-
anum. Nógv hevur verið
tosað um, hvørt talan
mundi vera um ein rokni-
feil.

Hetta fekk Erlendur sum
rímiligt er at hoyra fyri alt

sítt politiska lív. M.a.
førdi hetta til eitt

nýtt verkfall í
1954, sum

vardi í

tveir mánaðir. Tað vóru
ongar veruligar samráð-
ingar, tí reiðarar avvístu,
at sáttmálin kundi sigast
upp yvirhøvur. Verkfallið
varð eisini kent ólógligt
av fasta danska gerðar-
rættinum. Føroya Fiski-
mannafelag fekk seinni
eina bót uppá 250.000
kr., sum var eina risaupp-
hædd tá.Hetta hevði svar-
að til 7-8 milj. kr. í dag.
Seinni fekst tó ein skipan
um gjald av bótini.

Tá tað ongan veg gekk
við reiðarunum,varð verk-
fallið snarað til at gerast
eitt krav mótvegis polit-
isku myndugleikunum, og
tað endaði eisini við, at
løgtingið hækkaði minstu-
lønina úr kr. 500 til kr.
800 um mánaðin. Løg-
tingið kom í hesum før-
inum meiri ella minni at
handla eftir trýsti. Hann,
sum skrivar hesar reglur,
minnist nakað av tí sum

hendi í Gøtu tá. Jákup
Fredrik Øregaard var ting-
limur fyri Javnaðarflokk-
in. Hann hevur neyvan
verið serliga íðin eftir at
vera dikteraður av tjóð-
veldismonnum. Soleiðis
hevur hann helst fatað
støðuna. Teir vóru jú
hansara kappingarneytar
í bardaganum um atkvøð-
ur. Hetta árið var eisini
valár. Øregaard var út-
róðrarmaður, og fiski-
menn í Gøtu høvdu
snevilin av, at hann kundi
finna uppá at fara á flot
fyri at sleppa undan at
møta á tingi í hesum máli.
Men hesum fingu fiski-
menninir forða fyri við at
draga bátin hjá honum so
langt niðan frá, at Øre-
gaard ongan møguleika
hevði at fara nakran veg.

Palli tók Dánjal
Nú koma vit til søguna
um skalkijarnið. Tá tað
varð greitt, at verkfallið
var ólógligt, vóru skipar-
ar, sum royndu at sleppa
avstað,hóast Føroya Fiski-
mannafelag hevði boðað
frá,at verkfallið helt á.Eitt
av hesum skipum var trol-
arin "Vesturskin" úr Sør-
vági, sum Dánjal Niclas-

sen var reiðari hjá.
Hetta mátti fyri

alt í verðini
forpurrast,

tí slapp
fyrst

eitt skip avstað, kundi
hetta gerast endabrestur-
in á verkfallinum og sam-
stundis hjá formanninum
Erlendi Patursson, sum
uttan iva eisini hevði
politiskar dreymar.

Hann fekk sent boð inn
á Skálafjørðin eftir hjálp.
Tað lá so væl fyri, at fiski-
menn júst tá høvdu verk-
falsfund.

Skipað varð fyri at
senda bátin "Dúgvuna"
inn á Skálafjørðin eftir
fólkinum. Ein av teimum,
sum tá var við, var Palli.
Men tað var um reppið, at
hann yvirhøvur kom við.
Hann búði á Saltnesi, og
tá hann frætti um tiltakið,
tók hann súkluna og
skundaði sær út á Toftir,
har "Dúgvan" legði at eftir
fólkinum. Men ólukkutíð
var "Dúgvan" júst farin frá
landi, tá hann kom hagar.
"Dúgvan" skuldi eisini
leggja at á Nesi eftir fólki.
So Palli helt áfram og
súklaði út á Nes, og hesu
ferð eydnaðist tað honum
at koma umborð, har ein-
ir 50 fiskimenn mundu
vera umborð.

Tá teir koma til Havnar
verður stevnt beinleiðis
ímóti "Vesturskini". Hetta
var í seinastu løtu, tí trol-
arin var við at draga akk-
erið upp fyri at fara av-
stað. Roynt varð at koma
umborð, men reiðarin
gjørdi alt hann kundi, fyri
at forða hesum. M.a. varð
sagt, at "Vesturskin" fór at

sleppa damp út móti
"Dúgvuni" um hon

kom nærri, og
kundi hetta

havt av-

leiðingar fyri tann, sum
møguliga varð raktur av
hesum kókandi løgi.

Reiðarin tók so eitt
skalkijarn, sum hann nýtti
at verja borg við. Men her
varð Palli hansara yvir-
maður. Hann fekk lopið
inn á dekkið á "Vestur-
skin", og tók skalkijarnið
av Dánjali og blakaði tað
inn á dekkið á "Dúgvuni".

Men Dánjal ætlaði sær
ikki at gevast so, og at
Palli skuldi sleppa so lætt.
Men her var Palli aftur
tann kvikari. Dánjal stóð
uppi á einum halddekki.
So Palli tók um beinini á
honum, lyfti hann upp
frá, og legði hann niður á
dekkið, og so var henda
orrusta av.

Hetta endaði so við, at
trolarin fór ongan veg.
Løgreglan kom umborð
og fekk skipað fyri, at eis-
ini fiskimenninir av Skála-
fjørðinum fóru í land.
"Vesturskin" varð tískil
liggjandi til verkfallið var
av.

Endaði í rættinum
Hesin tilburður endaði í
rættinum og Erlendur
Patursson varð dømdur at
sita í 40 dagar. Hetta var
beint undan løgtingsval-
inum í 1954, og Erlendur
var uppstillaður í Sand-
oynni. Erlendur valdi at
fara inn at sita beinanveg-
in og sat tískil fongslaður,
tá løgtingsvalið var 8.
november. Hann kundi
soleiðis vera mettur sum

pínslavátti hjá fiskimonn-
um og varð valdur strúk-
andi inn á ting. Tjóð-
veldisflokkurin fekk 6
tinglimir móti 2 framman-
undan og varð hetta at
takka fiskimonnum fyri.

Palli varð eisini ákærd-
ur fyri sín leiklut í mál-
inum. Hann fekk treytaða
revsing uppá 30 dagar.
Hann fór tískil ikki inn at
sita, og dómurin mundi
neyvan vera roknaður
sum ein vanæra fyri hann
heldur.

Tað, sum Palli merkti til
hetta mál annars, var, at tá
Erlendur Patursson slapp
úr geglinum, varð hann
sjálvsagt móttikin sum
ein hetja. Um kvøldið var
døgurði heima hjá Er-
lendi,og her var Palli boð-
in við saman við nógvum
av teimum, sum vóru við
í hesi orrustu.

Endin á søguni er, at
skalkijarnið er enn til.Tað
hevur alla tíðina verið í
varðveitslu hjá Føroya
Fiskimannafelag, og tað
kann síggjast á felags-
skrivstovuni. Ikki sær tað
út av nógvum, men søgu-
ligt, tað er tað í hvussu
er…

Og Palli er framvegis
bragdligur sum ein ung-
lingi.

Eitt 50 ára minni:

Søgan um Palla og skalkijarnið
Tey ungu í dag vita neyvan, hvat eitt skalki-
jarn er. Skalkijarnið var fyrr í tíðini brúkt
umborð á skipi at skorða lastalúkurnar
fastar. Lúkurnar vóru úr timbri, og ein pre-

sending varð løgd omanyvir og fyri at festa
hesa varð skjalkijarð nýtt. Í dag eru lasta-
lúkurnar gjørdar úr jarni og tí er skalkijarn-
ið farið í søguna.

Tað er tó eitt skalkijarn, sum øll á sama
aldri, sum hann ið skrivar hesar reglur,
minnast. Hetta stavar frá fiskimannaverk-
fallinum, sum var í 1954. 

Dánjal Niclasen, 1902-1971. Erlendur Patursson, 1913-1986.

Palli Hansen, f. 1922.

Skalkijarnið saman við
frágreiðing á skrivstovu FFs.
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Christian Christiansen úr
Norðdepli hevði í 1903
búsett seg suðuri í Havn
og keypti hann sama ár
sluppina "King Arthur" úr
Lerwick.Hon hevði damm.
Í seglskipasøgu hetlend-
inga verður sagt, at King
Arthur, sum hin kendi
hetlendski skiparin, Peter
Hawick, førdi, einaferð
fekk 1100 tons av damm-
fiski, mesta veiða sum
nakrantíð var fingin við
dammskipi í Hetlandi.
Hon er ein av teimum
sluppum í Norðoyggjum,
sum hevur verið til fiskarí
flestu árini og mestu tíð-
ina í sama reiðarí, nevni-
liga Jógvan Christiansens
í Norðdepli, frá og við
1903 til hon fórst. Í 1929
var dammurin úrtikin og
motorur settu í hana.
Christian førdi hana øll
hesi árini. King Arthur fór
í 1941 í einum landnyrð-
ingsstormi á land við
Njarvík í Íslandi og gjørd-
ist vrak.

Her kann verða nevnt,
at tá eitt skip hevði damm
merkti hetta, at fiskurin
varð goymdur livandi, til
hann varð aveiddur. Hetta
kundi geva munandi meira
prís við landing uttan-
lands. Hetta var bert nýtt

fram til 1. veraldarbar-
daga.

Hvannasunds-
menninir
Um hesar skrivar J Símun
Hansen:

Jógvan Christiansen –
Havnar Jógvan kallaður –
kom til Norðdepils á sumri
1879 sum fyristøðumað-
ur fyri úthandil hjá Jørg-
en Bech & Sønner, og
sum hann yvirtók í 1910.

Í 1897 keypir hann
saman við synum sínum,
Kristiani og Sámali, slupp-
ina "Jubilæ", sum er fyrsta
skip í Norðdepli. Í 1900
verður Kristian skipari,

24 ára gamal, og Sámal
fekk skiparaprógv í 1904,
bert 21 ára gamal, og
hann førdi Jubilæ til hon í
1909 fór á land í Skot-
landi.

Kristian  førdi skip frá
1900 til 1938, tó undan-
tikið eitt ár undir 1. ver-
aldarbardaga. Sámal førdi
skip frá 1904 til 1941, so
báðir beiggjarnir førdu
skip í 37 ár. Teir hava, tá
Símun skrivaði hetta, ført
skip longri enn nakar
annar í Norðoyum.

Óføra trúgvar kundu
manningarnar vera og tað
var ikki óvanligt, at sama
fólkið var við sama skipi í

mong, mong ár. T.d. var
Gunnar Joensen úr Árna-
firði kokkur við Sámali í
37 ár og Louis Houmann í
Oyndarfirði bestimaður
hjá honum í 36 ár. Sum
umrøtt í manningarlist-
anum omanfyri var Elies-
ar í Múla við Hvanna-
sundsmonnunum í heili
43 ár.

Stásmenn
Her kann verða skoytt
uppí, at Óli Jacobsen hev-
ur siglt við hjá Hvanna-
sundsmonnum. Hetta var
við Vestfart, har Debes,
sonur Christian Christian-
sen, var reiðari.

Hvannasundsmenninir
vóru kendir sum góðir
reiðarar og hampamenn.
Teir høvdu í Debesa tíð
turkarí úti við nýggja
kirkjugarðin í Havn. Teir
keyptu saltfiskin fyri tann
ásetta landingarprísin.
Men høvdu teir vinning
av turkingini, so býttu teir
hann við manningina,
hóast teir als ikki høvdu
skyldu til tess. So tað var
ikki so løgið at slíkir
menn kundu halda uppá
fólkið.

"King Arthur"
Myndin sum vit høvdu í seinasta blað av manningini á "King Arthur" er
tikin á Norðfjørðinum í Íslandi av Absalon Joensen, presti, í 1924.  Í
Dimmalætting í 1924 hevði Jóhannes Haraldsen eina røð av hansara

myndum og eru tær endurgivnar sum Norðfjarðarmyndir. Aðrar myndir
eru tiknar á  Seyðisfirði sama ár.
Men samb. Johannes eru menninir hesir:

3350F03113 1. Zakarias  Johannesen, á Stykkinum.
2. Ólavur í Todnesbúð, Norðdepil, systirsonur

nr. 14.
3. Eliesar í Múla, sigldi hjá reiðarínum í 43 ár,

og varð mestsum roknaður sum ein patur
av familjuni hjá reiðarínum í fleiri ættarlið.

4. Hans Pauli hjá Sigmalenu, Norðdepil,
systirsonur nr. 14.

5. Stóri Hanus, Hans Hammer, Eiði.
6. Hanus Eysturtún, Tórshavn, sonur nr. 14.
7. Jóan Karl Absalonsen, Viðareiði.
8. Sigurd Hendriksen, Árnafjørð.
9. Emil Johannesen, f. 1900, Hvannasund.

Beiggi Mortan.
10. Jóan Hendrik Olsen, Norðdepil, systirsonur

nr. 14.
11. Hans Mikal Sørensen, Viðareiði.
12. Hans Edvard Joensen, Eiði.
13. Jens Christian hjá Magnus Justesen, f.

1892, Norðdepil.
14. Hans Jákup á Trætustykkinum-Joensen,

Eiði.
15. Edmund Hansen, í Ánunum.
16. Sámal Jákup Johansen, Ánunum,

bestimaður.
17. Kristian, Christiansen, í Hvannasundi.
18. Símun í Múla.
19. Hans Andreassen, Múla.

Um "King Arthur" skrivar
J. Símun Hansen í "Havið og vit":
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Christian Christiansen Sámal Christiansen



Í vár høvdu vit eina frá-
søgn frá Símun Johan
Wolles av Eiði um ta ungu
Lisu úr Lorvík, sum undir
fyrra heimsbardaga, tá
motorarnir nýttu lýsi sum
brenni, mælti til at nýta
land til at reinsa motorar-
nar við. Tað vísti seg eis-
ini, at hetta vóru hyggju-
ráð. Lýsið dálkaði illa,
men við landi í oljuni
gjørdust teir gullreinir.

Vit endurprenta hesa
søgu í blaðnum í dag. Or-
søkin fyri hesum er, at vit
rendu okkum í grein í
"Fiskaren" nú um dagar-
nar. Blaðið kundi úr vís-
indablaðnum "New Scient-
ist" endurgeva tey kollvelt-
andi tíðindi, at fremsta
vísind á økinum nú var
komin eftir, at land reins-
ar dieselmotorar. Komið
er fram til hetta á eini há-
lendskari starvsstovu, og
royndir vísa, at land kann
minka dálkingina við upp
til 80%.

Hetta eru góð tíðindi
fyri umhvørvið, har tað
verða sett størri og størri
krøv ikki minst frá ES.

Oljufelagið Elf umhugs-
ar longu nú at selja "urea",
sum er gjørt úr landi, frá
bensinstøðunum.Men fyri
at kunna nýta hetta, er
neyðugt við útgerð, sum
kostar um kr. 10.000.

Umboðsmaðurin fyri há-
lendsku starvsstovuni hev-
ur sum viðmerking, at
toilettið á einum lastbili

er neyvan nóg mikið til at
nøkta tørvin á landi!

Tað stuttliga við hesi
søguni er, at hetta er ikki
annað enn tað, sum Lisa í
Lorvík skjeyt upp fyri ein-
um 85 árum síðani, og
sum vísti seg at virka
longu tá! Um vit meta at
hetta er hent mitt undir
krígnum, hevur tað verið
í 1916, tá Lisa hevur verið
17 ára gomul. So her er
als ikki talan um nakra
nýggjheit.Hetta kann siga
nakað um, at lærdómur
kann vera góður, men
vanligt skil er nú heldur
ikki at forakta! So tá vit í
yvirskriftini til greinina í
vár søgdu, at hetta neyv-
an er nakað, sum verður
lært á maskinmeistara-
skúlanum, so er hetta
kanska júst ein framtíðar
lærugrein!

Lisa merkisfólk
Lisa var annars eitt merkis-
fólk. Um mammuna hev-
ur fosturdótturin Maud
Heinesen hesa hugtak-
andi frásøgnina:

Lisa, fødd Toftegaard,
var fødd 6.6.1899 í Fugla-
firði og doyði 25.9.1992 í
Klaksvík.

Mamman doyði frá eini
eldri systir og henni, tá ið
hon var ein mánaða gom-
ul. Systirin varð verandi í
Fuglafirði, men mamma
fór til ommusystir sína í
Mikladali at vera. Har
búði hon uppi í Tungu hjá

Marini og Peturi (Heine-
sen), langommu og lang-
abba mínum. (Petur var
forrestin pápabeiggi Fisch-
er, Marin var abbasystir
Stellu-Pól).

Tá ið Lisa var 6, doyði
Marin, og mamma fór til
Leirvíkar til fostursystur
sína Olevinu, gift við
Jógvan við Keldu. Har
vaks hon upp millum hini
systkini í húsinum.Yngsta
systirin er Anna, biolog-
iska mamma mín.

Mamma bleiv trúlovað
við Eliseusi Jacobsen av
Syðradali, tá ið hon var
um 20 ára gomul, men
fekk so tuberklar og var
sjúk í fleiri ár. Tískil gift-
ust tey ikki fyrr enn í
1927. Fyrstu árini búðu
tey á Syðradali inni hjá
foreldrunum hjá pápa,
Símun Paula og Julionnu.
Tey fingu eingi børn
sjálvi, men tóku tvey til
fosturs, Jógvan Trónd-
heim, sonur elstu mostir
mína við Keldu, og meg.

Mamma var framúr at
siga frá. Tað lá raðið fyri
henni, og sera gott minni
hevði hon, dugdi væl at
taka til. Í útvarpinum hev-
ur hon verið (minnist
meg rætt) tvær ferðir, og
mong eru tey orð og mál-
iskur, eg havi skrivað upp
eftir henni og latið orða-
savninum á Føroyamáls-
deildini. Sjálvt á gamals-
aldrinum dugdi hon at
siga frá ættarviðurskiftum

langt aftur í 1800 talið og
kundi nevna øll hesi ym-
isku fólkini við navni.
Søgur, hon hevði hoyrt
ella lisið sum barn og
ung, kundi hon taka upp-
aftur orð fyri orð.

Eina svára hending
vendi hon ofta aftur til.
Tað var tá ið "Ernestina"
forlisti á Suðurlandinum í
1930. Pápi var millum
teirra, sum komu heim
aftur.

Símun Johan Wolles
greiðir frá:

HHeettttaa  llæærraa  tteeiirr  nneeyyvvaann  áá
mmaasskkiinnmmeeiissttaarraasskkúúllaannuumm::
AAtt  rreeiinnssaa  mmoottoorr  vviiðð  llaannddii..
Hendan søgan er frá fyrra
heimsbardaga. Mamma
mín Elsebeth Samuelsen
og Lisa Toftegaard, sum
tær itu sum gentur, tæntu
í Jógvanstovu í Lorvík.
Tað var nógvur útróður
bæði við árabátum og
motorbátum. Sámal í
Jógvanstovu leigaði motor-
bátar aðrastaðni frá at
rógva út við um várið.
Sum tíðin leið bleiv olju-
trot, og sum kunnugt er

sjómaðurin sjáldan ráða-
leysur. Teir fóru at brúka
lýsi til motararnar, men
hetta var ikki uttan trupul-
leikar. Tað hevði við sær,
at tað sótaði so illa heysin
á motorinum, at hann var
forsteinaður innan. Tískil
fekst motorurin ikki í
gongd aftur uttan at taka
hann sundur og reinsa
hann. Hetta var vituligt
eitt skittligt arbeiði.Andre-
as Andreasen, seinni kall-
aður Andrias á Oyra-
bakka, var ein sum var
motorpassari á einum
báti, sum Sámal hevði
leigað.Andrias var pápi til
allar teir kendu Andrea-
sen brøðurnar, sum gjørd-
ust skiparar: Thorvald,
Wolfang, Ingolf,Tórhallur,
og teir eiga aftur kendar
skiparar.

Eitt kvøldið sum Andri-
as kom aftur, skitin sum
hann altíð var av sót, sig-
ur tann nevnda Lisa: "Tað
mátti borið til at vaska
motorin við landi". Tá
fekk Andrias eitt hugskot,
sum kom honum væl við
og hjálpti mongum øðr-
um eisini. Nú eri eg ikki

vísur í, um tað var Dan
motorur, sum brendi eitt
sindur av vatni, tá hann
var vorðin heitur. Tað
kann onkur rætta, sum
veit meira um motorar.

Andrias fann uppá at
geva motorinum nakrar
innspræningar av landi,
áðrenn hann steðgaði
honum. Og til bar. Heys-
urin var gullreinur, tá
hann var steðgaður við
landi. Hetta var teimum
eitt hent hugskot, sum
royndu at klára seg við
lýsi.

Samrøða við Lisu
Maud hevði í 1976 eina
samrøðu við Lisu, sum
varð tikin uppá band. Vit
hava fingið loyvi til at
endurprenta hesa samrøðu
í høvuðsheitum. Maud
hevur gingið gjøgnum ta
avskrivaðu samrøðuna og
hevur lagað hana til blað-
endurgeving. Vit meta
samrøðuna at vera eitt
virðismikið íkast til okk-
ara siðsøgu. Fyrsti partur
verður endurgivin í blað-
num í dag.

Vísindin gevur Lisu úr Lorvík viðhald – aftaná 85 ár:

Land reinsar motorar!
Í FF-blaðnum 29.november 2001 høvdu vit hesa søgu:
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Frásøgnin hjá Lisu – 1. partur:

Framhald á næstu síðu

Síðurnar 9,
10, 15 og 16

kunnu takast
úr blaðnum

Her síggja vit Maud Heinesen, fosturdóttir Lisu, saman við Lorraine Britten
úr Suðurafrika, sum vitjaði her í summar.

Henda vakra
myndin av

Lisu er teknað
av tí stóra
listamann-

inum Fritjof
Joensen. Hon

er teknað í
stovuni hjá
Lisu í 1975.

Maud sigur, at
“júst soleiðis
minnast vit

mammu eina
best við

onkrum arb-
eiði í hondini,

meðan hon
sigur frá.”
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Framhald á síðu 15

Tummas í Mikladali
Tað var ein maður, ið æt
Tummas. Hann vaks upp í
Mikladali og átti eitt festi.
Húsið kallaðist í Útistovu.
Men hann bleiv ein eitt
sindur forherðaður drong-
ur, tá ið hann vaks upp.
Tað gingu tveir bátar út av
bygdini, og tann báturin,
sum hann ikki hoyrdi til,
fiskaði meira enn hin. So
eitt kvøldið um várið, teir
skuldu burtur, draga teir
bátin. Nú uppdaga teir, at
báturin er um at søkka
beinanvegin. Teir taka so
bátin uppaftur.Teir vóru í
dýrastu neyð. Nú síggja
teir, at ein hevur verið í
bátinum og brotið eina
fjøl. So bleiv tað kannað,
hvør tað var, og tað var
hesin Tummas.Hann bleiv
forvístur av bygdini, tí
hann gjørdi sovorðnar
gerningar. Tá hann var
vaksin, kom hann henda
vegin og líka suður til
Havnar. Hann skuldi so
sendast niður. Tað var í
teirri tíðini, tá ið Nólsoyar
Páll sigldi við Royndini, at

hann fór niður, og hann
slapp at sigla niður við
Royndini. Sum sagt, so æt
hann Tummas, hesin mað-
urin.

Andrass kemur
til Mikladals
Nú liggur garðurin ómann-
aður, og tað tíðarskeiðið
var ein maður, sum æt
Andrass. Hann var slekt-
aður suðuri í Stovu á Hús-
um. Hann var húskallur á
Viðareiði, í Ónagerði. Og
hann var átjan ára gamal.
Hann stóð niðri í Óna-
gerði og velti, og har sá
teir fara rennandi við ein-
ari smágentu til dópin.Tá
helt hann tað, at tað var
lítið vert at fara rennandi
við einari smágentu.Hevði
tað verið ein drongur,
hevði tað verið betri at
renna, fyri at fáa futt í
hann. Men gentan bleiv
kona hansara. Tað vóru
átjan ár ímillum tey.

Men so er tað tað, at
Andrass kemur hendan
vegin til Klaksvíkar.Tá var
sýslumanssetrið úti á Oyri.

Og hesin Andrass
verður settur inn –
tað hevur presturin
orðnað – á festið úti í
Oyri, men  nú liggur hetta
festið norðuri í Mikladali
lamið. So nú einaferð tað
er grannastevna har norð-
uri, siga teir tað, at maður
má koma inn á festið, ella
blívur tað ikki røktað.Tað
var eingin annar í hús-
inum. Tummas átti tað,
men hann var landsfor-
vístur, og tá í tíðini var tað
so,at ein maður, sum skul-
di taka ein garð, skuldi
vera óplettaður maður. So
fær Andrass hetta festi og
kona hansara, og tey seta
seg niður har.

Eftirkomarar
hjá Andrass
Tey eiga so hesi børnini.
Fyrst eiga tey ein drong,
sum eitur Óli, og so er tað
Marin, hon giftist uppi í
Tungu í Mikladali. Elspa
Sofía giftist í Fuglafirði,
hon var omma mín, og
ein giftist í Fugloy, hon æt
Katrina, og ein æt Malan,

hon var ógift. Frá Elspu
Sofíu í Fuglafirði er tað, at
eg komi inn í familjuna.
Omma giftist við einum,
sum eitur Líggjas, men
hann doyr úti á havi. Hon
átti ein son, Andrass, sum
giftist við Norðoya-Malenu.
Tey áttu tríggjar dreingir,
tá ið hann forlisti  í Kals-
oyarfirði. So nú sita báðar
einkjur. Men omma giftist
uppaftur við einum manni
uttan av Oyri og fær eitt
barn,og tað er mamma mín.

So er tað Marin,sum gift-
ist uppi í Tungu við Peturi
Heinesen, og eigur Heina,
Olevinu og Pól Andrias.
Bara tey komu við lívi.
Annars átti hon trý onnur
børn.Pól Andrias átti hon,
tá ið hon var 45 ár.

Til Fugloyar
Men so fara vit til Fugloy-
ar, til Hattarvíkar. Har gift-
ist Katrina við einum
manni, sum æt Andrass.

Tey áttu ein son, hann æt
Tróndur, og eina dóttur,
hon æt Maria. Maria bleiv
gift til Kunoyar við Paula í
Kunoy, teir kallaðu, for-
eldrini hjá honum, sum
førdi Pride alla sína tíð.
Og Tróndur giftist úti í
Hattarvík.Tróndur átti ein
son, sum æt Andrass, og
ein drong, sum æt Mikkj-
al. Mikkjal fall í bjørgun-
um, og hann átti tríggjar
gentur. Soleiðis gekk tað
fyri seg.

Óli giftist í Mikladali.
Hann átti ein son, og tað
var Andrass. Sjálvur doyði
Óli  sum ungur. Andrass
gifti seg um tjúgu árs ald-
urin, og hann átti Óla í
Útistovu og Stellu-Pól og
Katrinu og ein, sum æt
Absalon. Absalon doyði
niðri ungur maður. (Her
nevnir Lisa eisini ein
drong, Pól Jóhannes, sum
fall í bjørgunum.Hann var
ógiftur).

Elduvíksfamiljan
Vit kunnu fara til Eldu-
víksfamiljuna.Petur Heine-
sen (Petur uppi í Tungu)
var slektaður úr Elduvík.
Mamma teirra var slektað
úr Oyndarfirði. Hon var
gift til Elduvíkar,og beiggj-
arnir vóru Petur og Jógv-
an, pápi Fischer Heine-
sen, og tann triði beiggin
æt Heini. Hann sigldi úti,
og hann fórst upp á ein
ella annan máta. So vóru
tað systrarnar. Elduvíks-
Maria og hon, sum var gift
við Hans í Funningsstovu,
Elspa. Eg veit lítið meira
um ta familjuna. Ikki ann-
að enn tað, at tann elsti
beiggin æt Jóhannus, og
at hann giftist inn í Eldu-
vík. Hann átti eini trý ella

Frásøgnin hjá Lisu
Í 1976, nakað fyri Lisa fylti 77, bað fosturdóttur hennara,
Maud Heinesen, hana greiða sær frá upp á band ymist um
ætt, sum Lisa hevði so gott skil á, men eisini um mangt
og hvat, hon visti um at siga frá gamlari tíð, og sjálv-
andi sumt, hon sjálv hevði upplivað. Tað stóð ikki á
hjá Lisu at siga frá. Bandupptøkan er øll fest á blað.
Vit hava valt at endurgeva ein stóran part av henni.
Her skal bert minnast, at tá Lisa tosar er tað við
Maud. Her byrja vit í Mikladali.

Greinarøðin fer at ganga gjøgnum trý bløð. Vit
hava eisini fingið gott myndatilfar frá Maud sjálvari,
Heina Johan Glerfoss og Óla Olsen, sum øll hava til-
knýti til Lisu.

Óli og Johanna Olsen í Útistovu. Systkini í Útistovu Óli, Poul og Katrina.

Andras og Malena
í Útistovu. Foreldrini hjá
Óla.Andras var bróður-
sonur Marin uppi í
Tungu.
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Næstseinasta fríggjadag
var móttøka hjá Faroe
Agency. Hetta er ein
nýggj fyritøka, sum skal
vera umboð fyri útlendsk
skip, sum koma higar.

Tey, sum standa fyri
fyritøkuni, eru tey somu,
sum arbeiddu hjá Skipa-
felagnum á sama øki. Tey
vildu ikki "seljast" til Eim-
skip saman við Skipa-
felagnum, og hava tí gjørt
sína egnu fyritøku.

Tað kann væl sigast, at
tað munnu vera russisku
skipini, sum eru megin-
grundarlagið hjá nýggju
fyritøkuni. Og tað skuldi
ligið væl fyri hjá teimum.
Árni Dam er jú russiskur
konsul og tað er hann
sum hevur havt samskifti
við russisku skipararnar
um hendi í nógv ár. Og
Ivan Moskalenko er jú
eins nógv føroyingur sum
hann er russari, og hetta

setur hann í eina sera
góða støðu sum millum-
maður.

Hin bæði, Karl Erik
Reynheim og Maria Lava,

hava eisini drúgvar roynd-
ir á hesum øki. Í røðu,
sum Árni Dam helt á mót-
tøkuni, ivast hann ikki í,
at tað ber til at fáa nógv

meira burtur úr
fremmandum skips-
vitjanum,enn talan
er um í dag. Hann
hevur eisini ítøki-
lig uppskot um hvat
tað almenna kann
gera, sum t.d. frí-
havn. Við tí ídni,
sum hann og hans-
ara felagar hava
lagt fyri dagin, iv-
ast vit ikki í, at tað
fer at bera til hjá
teimum.

Vit ynskja teim-
um góðan byr!

Móttøka hjá Faroe Agency

Tveir kendir menn í fiskivinnuni, t.v.Aksel Han-
sen, 80 ár og framvegis virkandi reiðari, og Robert
Poulsen.Hann var upprunaliga fiskasølumaður men
fór til skips við Vesturvón nærkandi "støvets år".

Her síggja vit
Ivan við síni
føroysku familju,
konuna Gurið og
dótrini Rúnu.

Árni Dam heldur røðu. Undir liðini á honum er Ivan Moskalenko.T.h. er
manning á russiskum skipum, sum alt snýr seg um.

Kvinnurnar vóru eisini við.T.v. Marianna Dam, kona Árna, ommusonurin,
10 ára gamli Magnus og Emma Hansen.

Tað var nógv fólk til móttøkuna.

Seinasta vikuskifti var ein
ráðstevna í Tromsø í
Noregi um viðurskiftini
við ES.Tað er "Tromsø nei
til EU", sum skipaði fyri
hesi ráðstevnu, har tað er
ætlanin at lýsa bæði tað
sum talar fyri og tað sum
talar ímóti norskum lima-
skapi í ES.

Tromsø liggur norðar-
laga í Noregi, so her telur
fiskivinnan sera nógv. Og
hetta er orsøkin til ta

stóru mótstøðu móti ES í
hesum økjum. Serliga er
tað felags fiskivinnupoli-
tikkurin, sum fólkið ræð-
ist. Ikki minst at  avgerðir-
nar verða tiknar so langt
burtur sum í Bruxelles.

Endamálið við ráðstevn-
uni er at hava orðaskifti
um teir møguleikar, sum
Noreg hevur í hesi støðu.
Eisini skal greiðast frá
teimum skipanum, sum
eru galdandi fyri reguler-

ing av fiskiskapi aðra
staðni í Norðuratlants-
havinum.Tískil eru boðin
við umboð úr Íslandi,Skot-
landi, Danmark og Føroy-
um at greiða frá hvussu
hesi lond skipa teirra
fiskiskap.

Úr Føroyum var Óli
Jacobsen, formaður í Før-
oya Fiskimannafelag, boð-
in við, og hansara fram-
løga er endurgivin aðra
staðni í blaðnum.

Ráðstevnan byrjaði
fríggjakvøldið við fyri-
lestrum, har ein teirra
snúði seg um møguleikan
hjá Bretlandi at sleppa
burtur úr felags fiski-
vinnupolitikkinum. Ein
annar var um felags fiski-
vinnupolitikkin, og ein
triði um fríhandil og ræði
yvir fiskastovnunum.

Leygardagur fyrrapart-
ur fór til framløgu hjá
teimum nevndu londun-

um. Seinnapartin varð
frumsýndur ein filmur
um fiskiveiðu í Barents-
havinum. Ein svenskur
fyrilestur var um "Hvat
kunnu vit læra av tosk-
inum í Barentshavinum".
Síðan vóru framløgur um
marknaðarviðurskifti.

Sunnudagur fyrrapartur
fór til at viðgera norsku
støðuna mótvegis ES og
hvat ið skal gerast í fram-
tíðini.

Vit koma í næsta blað at
greiða meira frá hesi ráð-
stevnu. Her vóru við-
gjørdir nógvir spurning-
ar, sum eisini hava áhuga
hjá okkum í Føroyum. Tí
er tað eisini umráðandi at
kunna fylgja væl við, hvat
ið hendir í Noregi.

Ráðstevna um ES í Tromsø
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Først vil jeg takke for ind-
bydelsen at komme her
at fortælle noget om den
færøske fiskeriregulering,
og om vores forhold til
EU. Selv har jeg været for-
mand for de færøske fisk-
ere siden 1971,og har op-
levet al den udvikling,
som har været fra frit fisk-
eri og til de nuværende
tilstande med totalregule-
ring. Samtidigt er jeg re-
daktør af foreningens
blad FF-blaðið, som ud-
kommer hver 2.uge, hvor
vi prøver at deltage i fisk-
eridebatten. Det skal lige
tilføjes, at vi er en fagfor-
ening, som har rederfor-
eningen som overens-
komst modpart.

Erfaringen fra alle disse
mange år er, at fiskeri er
noget af det mest udfor-
udsigelige som findes.
Det har vist sig, at der fin-
des ikke nogen absolut
sandhed i fiskeribiologi-
en, som man var tilbøjelig
til at tro indtil for nogen
år siden.

Dette er også baggrun-
den for det regulerings-
system, som vi fik i 1996,
og som er grundet på ind-
satsregulering. Vi har et
havdagesystem og tekni-
ske reguleringer, som af-
løste vores daværende
kvoteordning. Jeg vil før-
st berette lidt om bag-
grunden for denne ord-
ning.

Torsken forsvandt
uden forklaring
I begyndelsen af 90-erne
forsvandt torsken fra de
færøske farvande. Fra et
"normalfiskeri" på 30.000 t.
kom fiskeriet i 1993 ned
på 5-6.000 t. Dette var en
udvikling, som iikkkkee var
forudset af biologerne.
Det kan nævnes, at i 1992
fastholdt biologerne helt
til årets slutning, at ifølge
deres beregninger ville
torskefiskeriet blive
20.000 t dette år, men det
blev 9.000 t.

Men da nedgangen var
konstateret var biologer-
ne ikke i tvivl. Årsagen til
denne katastrofe var et
overfiskeri, som nærmest
havde udryddet torskebe-
standen. Og det var sket i
en sådan grad, at det var
tvivlsomt om bestanden i
det hele taget var i stand
til at sikre sig de efter-
kommere, som var nød-
vendige for at bestanden
kunne blive genopbyg-
get. I bedste fald ville det

tage mange år.
Som en konsekvens

heraf blev der gennem-
trumfet et system med in-
dividuelle kvoter, som var
baseret på, at der var for-
holdsvis rigeligt af mørk-
sej, mens der rent faktisk
ikke var nogen torsk.
ICES havde i virkelighe-
den anbefalet 0, nul, fisk-
eri efter torsk i flere år,
men som en slag nød-
hjælp kunne vi få lov til at
fiske 6.000 t. årligt.

I 1994 og 1995 observ-
erede fiskerne større
fangster af torsk. Dette
var i modstrid med biolo-
gernes vurderinger. Ifølge
deres teorier skulle dette
slet ikke kunne lade sig
gøre, da torsken rent fak-
tisk var afgået ved døden.
Så de benægtede fakta, so
længe de overhovedet kun-
ne gøre det. Deres forkla-
ring var, at de sidste res-
ter af torskebestanden
have samlet sig på be-
grænsede områder. Men

med den moderne tekno-
logi var det en nem sag
for fiskerne at støvsuge
de sidste rester.

Problemet med de ny
forekomster af torsk var,
at trawlerne fiskede hele
deres årskvote af torsk
op i løbet af et par måne-
der,hvor de så havde hov-
edparten af sejkvoten til-
bage. Denne kunne ikke
fiskes, da det ikke er mu-
ligt at fiske sej uden bi-
fangst af torsk. Dette be-
tød, at kvotesystemet re-
elt kollapsede, da man ef-
ter bogen skulle være
nødt til at stoppe fiskeri-
et, når man havde opfisk-
et kvoten for bare en enk-
elt fiskeart. Og dette kun-
ne slet ikke lade sig gøre
for et samfund som det
færøske, som i den grad
er afhængigt af fiskeri.

Det kan tilføjes at efter-
tiden har også bevist, at
det er komplet umuligt at
"spå" om fiskebestandene
omkring Færøerne. Der

er slet ikke nogen tvivl
om, at biologerne har ta-
get "gruelig" fejl ang.
torskebestanden. Det har
de også gjort ang. kuller-
og sejbestandene, men
det er en anden historie.
Den torskebestand som
var påstået død i 1993
har givetvis eksisteret og-
så dengang. Den har bare
opholdt sig på de "forker-
te" steder. Ingen ved hvor
torsken har opholdt sig.
Men det kan tænkes at
det har været på andre
havområder, hvor man
før har konstateret fore-
komster af torsk.

Det er også tankevæk-
kende,at det gode torske-
fiskeri, som vi havde i
slutningen af 90-erne si-
ges at stamme fra flere
gode torskeårgange om-
kring 1993, hvor torske-
bestanden faktisk skulle
være nærmest ikke eksi-
sterende. Derfor skulle
det være vanskeligt at få
gode gydeårgange, og

chancen for få flere følg-
ende årgange skulle være
lige så stor som at vinde
den store gevinst i lotteri-
et flere gange i træk. Men
det var rent faktisk det
som skete.

Selvregulerende
system
For at komme tilbage til
1995, så blev forekomst-
erne af torsk så store, at
man ikke længere kunne
benægte fakta. Der var
torsk!

Der blev politisk enig-
hed om, at det blev nød-
vendigt at få et regule-
ringssystem, som ikke var
baseret på, hvad man ttrroo--
eeddee var til af fisk i havet,
men som var baseret på
de rreeeellllee forekomster.

Der blev i 1995 nedsat
et udvalg af erhverv, for-
valtning og biologer, som
fik den opgave at komme
med forslag til et sådant
system.

Dette resulterede i fiske-
dagesystemet. Systemet
består hovedsageligt af et
begrænset antal dage,
som der kan fiskes. Hvert
enkelt skib får tildelt et
antal dage, som så kan
omsættes mellem skib-
ene efter nærmere fast-
satte regler. Desuden er
der fastlagt fredede områ-
der, hvor det også kan
være forbudt at fiske med
bestemte redskaber.

Dette skulle betyde, at
vi har fået et "selvreguler-
ende" reguleringssystem.
Hvis der med uændret
indsats fiskes mere end
"normalt" betyder dette
simpelthen, at bestanden
er større end man troede,
lige som det modsatte
også ville være tilfældet
hvis man fisker mindre.
Dette betyder igen, at
spørgsmål som TAC kun
har sekundær interesse.

Systemet er baseret på
stabilt fangsttryk. Hvis
fangsttrykket går op,
f.eks. ved at der kommer
flere skibe eller eksister-
ende skibe effektiviseres,
så skal antallet fiskedage
gå tilsvarende ned for at
kunne bibeholde det
samme fisketryk. Derfor
skulle opgaven fremover
være ikke at udregne et
TAC, men at have en lø-
bende check med udvik-
lingen af fangsteffekten,
og så justere fiskedagene
tilsvarende.

Dermed skulle man bli-
ve fri for de årlige slags-

mål om TAC, hvor det i
sidste ende var en polit-
isk beslutning, hvor me-
get der kunne fiskes.

Slangen i paradiset er,
at det viser sig dog, at de
etablerede biologer har
haft svært ved at anerken-
de systemet. Selvom de
oprindeligt anerkendte
principperne bag fiske-
dageordningen, så er de
fortsat med at rådgive,
som om vi stadigvæk hav-
de en kvoteordning, og
de har i hvert fald ikke
medvirket til forvaltning-
en af havdagesystemet.

Vi har et reguleringsud-
valg, som er sammensat
af repræsentanter for er-
hvervet og myndigheder-
ne. Dette udvalgs hoved-
opgave er hvert år at råd-
give fiskeriministeren om
det kommende års fiske-
dage. Disse bliver i øvrigt
fastsat hvert år af lagting-
et, og hvert fiskeår går fra
1. september til 31. aug-
ust.

Det hele er ikke gået så
problemløst, som man
havde troet og håbet.
ICES og de officielle bio-
loger er hvert eneste år
kommet med anbefaling-
er om nedskæringer af
fiskedagene med 20-30%,
og man foreslog endda
100%  reduktion i kuller-
fiskeriet et år. Denne råd-
givning sker uanset om
gydningen har været god
eller dårlig. Derfor skal
der igen tages politisk
stilling til rådgivningen.
Og dermed er vi kommet
tilbage i den nøjagtige
samme situation, som vil
ville komme ud af i 1995.
I år forslog ICES nedskæ-
ringer på helt op til 2/3 af
torskefiskeriet, selvom de
færøske biologer kun et
par måneder før havde
meddelt, at torskebestan-
den var i ganske god
gænge.

Det er i denne situa-
tion, at det færøske fiskeri-
erhverv har fået den is-
landske biolog Jón Krist-
jánsson som rådgiver, og
han har lært os at stille
spørgsmål til de officielle
biologer, hvilket ikke er
specielt velkomment.

Her skal også nævnes
den anerkendte færøske
biolog Kjartan Hoydal.
Han er ganske uenig med
ICES og de færøske biolo-
ger. Det skal også siges, at
han er også uenig med
Jon på en række punkter.
Men Kjartan påpeger, at

Det færøske fiskeri og EU
Hetta er framløgan hjá Óla Jacobsen á fundinum í Tromsø

Anne Margrethe Flåm var fyriskipari av ráðstevnuni, og hetta dugdi hon sera
væl.

Tann hálvi føroyingurin, Knud Andreasen, var ein tann mest spennandi
luttakarin. Í komandi blað fara vit at frætta um, hvussu hann hevur verið
við til at skipa fyri skrubbuveiðu mitt í Russlandi.
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det man gør er at under-
minere selve systemet
ved at kutte i fiskedage-
ne, som ICES foreslår
hvert år. Mener man, at
der er noget galt, må man
checke selve grundlaget
for systemet, for at få kon-
stateret om forudsætning-
erne holder. Gør de ikke
det er det systemet, som
skal justeres

Det har vi i øvrigt fore-
slået flere gange,og vores
fiskeriminister har bebu-
det, at dette er et arbejde
han vil sætte i gang nu, så
man bedre ved, hvor man
flyder næste gang, der
skal fastsættes fiskedage.
Og så må vi håbe, at hav-
dagesystemet kommer til-
bage på det rette spor, så-
ledes at det som skulle
være et system virkelig
bliver et system i ordets
egentlige betydning.

Systemet
tilfredsstillende
Ellers er der enighed om,
at fiskedagesystemet med
disse forbehold fungerer
tilfredsstillende. Det har
mange fordele frem for
kvotesystemet. Det ud-
smid (discard), alle erken-
der er et stort problem
ved kvotesystemet,eksist-
erer nærmest ikke ved
fiskedagesystemet.

Som bekendt vokser in-
gen træer ind i himmel-
en, og med vores system
vil der stadigvæk være
svingninger i bestande og
fiskeri, som man altid har
oplevet gennem alle ti-
der. Og lige nu er vi nede
i en bølgedal. Det gælder
priser, og fiskeriet er ikke
så godt,som det var været
i flere år. Men det tages
med en oprejst pande,
fordi sådan er fiskeri!

EU
Dernæst kommer jeg til
EU. Her kan jeg først
nævne, at færingers fisk-
eri traditionelt har været
fjernfiskeri. De første
mange år ved Island, der-
næst ved Grønland.Vi har
også lange traditioner for

fiskeri ved Norge, ikke
mindst i Barentshavet. Si-
den i 60-erne har vi haft
betydeligt fiskeri i de nu-
værende EU farvande,
specielt i Nordsøen. Sam-
tidigt var der en hel flåde
af fremmende skibe,speci-
elt britiske, som fiskede i
vores farvande  Ved den
ny orden på havene i
1977 kom vi til at basere
vores fiskeri på vore egne
farvande. Vi har dog be-
holdt en stor del af vores
fjernfiskeri, men nu er
det baseret på gensidige
aftaler med balance.D.v.s.
vi får lige så meget som vi
giver. Vores vigtigste afta-
ler er med Norge, Russ-
land og ES og Island.

Da Danmark blev med-
lem af EU i 1973 fulgte
Færøerne ikke med. Det
gjorde Grønland, men de
har senere stemt sig ud
igen.

Årsagen til, at færinger
ikke ville følge med Dan-
mark dengang var først
og fremmest på grund af
fiskeripolitikken,og dette
er synspunkter, som er
godt kendte i fiskerikred-
se i Norge også.

Der har været meget
lidt af diskussion om EU
spørgsmålet på Færøerne
af samme grund. Men år-
sagen til, at spørgsmålet
alligevel en gang imellem
er taget op,er samhandel-
en med ES, som er vores

vigtigste samhandelspart-
ner. Dette fik et af vore
partier til ved valget i
1994 at føre valgkamp
på, at vi skulle med i EU.
Partiet kom også i rege-
ringsposition, men der
skete ikke mere end, at
der blev lavet en redegør-
else for vores forhold til
EU.

Og der er ikke nogen
tvivl om, at vi ville have
meget at vinde på det
handelsmæssige område
ved medlemskab. Vi har
ganske vist en handelsaf-
tale, og den giver os også
ret så store toldfordele.
Men på ganske væsent-
lige områder er der ind-
ført kvoter for eksporten,
og disse sætter grænser
for vores ekspansion på
områder, hvor vi kunne
øge vores virksomhed få
flere arbejdspladser. Nor-
ge har også en EØS aftale,
men vores aftale er fak-
tisk på nogen områder
mere restriktiv end den
som er gældende for EØS
landene.

Men det er fiskeripoli-
tikken som både de fær-
øske fiskere og politikere
er bange for. Et er selv-
følgelig principperne bag
den fælles fiskeripolitik,
hvor alle lande er fælles
om alle resurser. Og skal
der gøres undtagelse fra
dette, kan det kun være i
et begrænset åremål. Det-

te giver en usikkerhed,
som et fiskeribaseret sam-
fund som det færøske
ikke kan leve med.

Hvor uforenelige vore
synspunkter med EU's
ses ikke mindst med den
forvaltningspolitik, som
vi har. EU's fiskeripolitik
er som bekendt baseret
på kvoter for hver enkelt
fiskeart. Dette betyder, at
i et mixed fiskeri, som vo-
res bundfiskfiskeri er, er
man nødt til at smide den
fisk ud, hvor man ikke
har fået tildelt nogen kvo-
te. Dette er i sig selv et
vanvittigt system og et
vanvittigt ressurcespild.

Dette er et system, som
har en meget lille tillid
blandt EU's fiskere, også
fordi de har de samme er-
faringer med fiskeribiolo-
gien, som vi andre har.

Nu følger vi meget godt
med hvad der sker i Dan-
mark,og det gør også ind-
tryk når man hører nær-
mest hvert år får at vide,
at danske fiskere er i de-
res værste krise nogen-
sinde.Det kan have natur-
lige årsager. Men løsning-
en på problemet er skræm-
mende, nemlig ophug-
ning, og "ny ophugnings-
runde" er nærmest blevet
en del af den danske ter-
minologi. Dette kan Dan-
mark som land nok over-
leve, men det ville Færø-
erne ikke kunne.

Den centrale styring er
også en skrækindjagende
tanke, som man nok ikke
behøver at redegøre nær-
mere for. Men man kan
kun bevare sin skepsis,
når man læser om de se-
neste forhandlinger om
torsken i Østersøen, hvor
den almægtige kommis-
sion tilsidesætter alle fisk-
ernes synspunkter på om-
rådet. Dette er nok ikke
det eneste eksempel.

Valfart fra EU
Der har der været en hel
valfart fra EU lande til
Færøerne for at se på det
færøske system. Der har
været besøg fra det dan-
ske politiske system med
fiskeriministeren i spid-
sen. Men specielt har der
været mange fra UK. Der
har været repræsentanter
fra de britiske medier,
som BBC. Der var endda
to, som var på sagen på
en gang, uden at vide af
hinanden. Sidste år var
der udsendinge fra selve
Tony Blair på Færøerne,
og i sommer var den brit-
iske skyggefiskeriminister
på Færøerne. I september
var selve den britiske fisk-
eriminister Ben Bradshaw
på Færøerne for at sætte
sig ind i disse forhold, og
hvor han også traf fiskeri-
erhvervet og dermed og-
så os. Han fik dermed en
grundig redegørelse for

systemet.
Dette siger noget om

hvordan de britiske fisk-
ere opfatter EU systemet.
Bradshaw vil gerne ændre
EU's fiskerireguleringspoli-
tik, men det er ikke så
nemt, for det forudsætter
mere eller mindre accept
fra en masse lande med
meget forskellige syns-
punkter på fiskeriområ-
det. Så det kan tage lang
tid,og langt tid i EU er og-
så meget lang tid!

Men den alvorligste for-
hindring er, at EU's fisk-
eripolitik er baseret på
kvoter. Og den er derfor
grundlæggende i strid
med vores system,hvor vi
ikke opererer med kvo-
ter. Man kunne sikkert
indføre et system med
havdage men også med
kvoter. Men dette ville
slet ikke fungere og ville
ikke være anderledes et
sædvanligt kvotesystem.
Det er i øvrigt forsøgt.

Har brug for EU
Disse forhold vil i sig selv
være en betydelig for-
hindring for vores med-
lemskab af EU. Jeg vil dog
sige, at personligt er jeg
ikke for enhver pris imod
EU. Færøerne er et lille
samfund som har brug
for den store omverden.
Vi har brug for en så
uhindret tilgang til flest
mulige lande som muligt.
Vi skal selvfølgelig have
sikret vores fiskeressursc-
er. Men vi har også brug
for at kunne afsætte vores
produkter, og her er EU
vores største marked, så
selv en nokså lille gevinst
kan have stor betydning
for vores økonomiske over-
levelse.

Så vi har brug for fort-
sat at kunne forbedre vo-
res forhold til EU, men
medlemskab bliver der
næppe talen om i over-
skuelig tid, hvis altså ikke
Norge og evt. Island mel-
der sig ind. Men det sker
vel heller ikke inden for
overskuelig tid.

Tað var væl av fólki á ráðstevnuni, og her var eingin ivi. Noreg skal halda sær frá ES.

Fyrrverandi norski fiskimálaráðharrin, Peter
Anglesen, var eisini við.

Tað var enntá eitt kór, sum sang.



4. oktober
Stilli og 3 hitastig. "Polar
Nagtoralik" kom inn í
morgun at leggja upp
300 tons av rækjum, og
fóru longu nýggjan túr á
midnátt.Teir hava verið í
Eysturgrønlandi og roynt
nakað, áðrenn teir komu
vesturum og endaðu norð-
anfyri 68 stig. Har var
fiskaríið so nøkulunda.
Síðani teir fóru útaftur,
hava teir verið vesturi á
kantinum, og har hevur
fiskaríið verið gott. Teir
skulu vera inni í Nuuk og
landa 18. oktober. "Lóm-
ur" kom eisini inn at landa.
Teir hava um 60 tons inni.

6. oktober
Tað er vindur av suðri og
oysandi regn.Kvøldið fyri
hevði hann lovað upp
ímóti 20 m/sek. av suðri,
og rætt varð.Hann brendi
á við stormi, men hann
minkaði aftur út á seinna-
partin. "Kiliutaq" legði

upp her um 250 tons. Í
dag er ein spanióli, "Villa
Nores", inni. Sum eg skilji
royna teir eftir høggu-
slokki.Teir fiska uppá EF
kvotu, og teir hava roynt
her í 2 mánaðir.Tað sást,
at eitt sindur var í lastini.
"Akamalik" er inni í Nuuk
og landar. Teir hava havt
12 fiskidagar og hava 600
tons inni. Gamla "Havørn-
in" var inni og bunkraði
og tók vatn.Teir hava ver-
ið úti í 14 dagar og hava
gott 13 tons av pilkaðum
jákupsskeljum.

9. oktober
Tað er stilli og 1 kulda-
stig. "Ocean Tiger" kom
inn at landa, teir hava
knapt fulla last av sekkja-
rækjum, ið teir fiska fyri
tíðina. Hava eina kvotu
frá ES uppá 4000 tons.
Hetta er fyrstu ferð, teir
eru inni í Sisimiut, síðani
trolarin varð bygdur í
1996.

11. oktober
Stilli og 6,2 kuldastig.
"Lómur" kom inn í morg-
un, teir hava gott 85 tons
inni, fór útaftur nýggjan
túr um kvøldið.Um kvøld-
ið brendi hann á við
stormi og kavaroki. "Louv-
ise L" hevur verið í Manit-
soq og landað gott 20
tons av jákupsskeljum.
Teir hava roynt her út fyri
Sisimiut, og komu inn
higar eftir fólki.

13. oktober
Eitt lot við vátaslettingi
og regnælingi og 0,6 hita-
stig. Ein canadiari, "New-
foundland Pioner" frá St.
Johns, kom inn í morgun
við gott 450 tons av rækj-
um, ið skuldu leggjast
upp her.Teir hava roynt í
gott 30 dagar.

14. oktober
Nógvur vindur og æling-
ur av suðri og 2,5 hita-
stig. "Sattuaq 1", ið hevur
verið á royndarveiðu eftir
krabba, kom aftur ídag.
Teir hava verið í Umanaq-
fjørðinum og roynt, men
har var einki at fáa. Síðani
hava teir roynt í norðara
parti av Vaigattinum, har
var eitt sindur av krabba
at fáa, men nøgdin var
lítil, ið varð løgd upp í
Aasiat.
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Framhald á næstu síðu

fýra børn. Ein sonur hans-
ara, Heini, giftist til Runa-
víkar, og ein dóttur, Katr-
ina, giftist til Miðvágs.Tað
er fyri mær, sum ein er
gift onkustaðni suðuri í
Suðuroy.

Skyldskapurin
av Skarði
Jú, olduromma tín var úr
Follendi á Viðareiði. Kona
Andrass, sum bleiv settur
inn á garðin í Mikladali,
átti eina systur ella ein
beiggja giftan á Skarði, og
harífrá bleiv omma tín
Olevina í familju við Sím-
un av Skarði. Og eg veit
ikki betur, enn at hon
segði tað, at hon og Sím-
un av Skarði vóru trý-
menningar. Hon segði al-
tíð tað, at hon hevði so
nógv til yvirs fyri teimum,
tí tey var so nær í familju.

Omma giftist til Leirvík-
ar við Jógvan Talis, tey kall-
aðu.Tey áttu fimm børn.

Elsti beiggin æt Sámal
Martin. So vóru  tað Maria
(Maria Kristina), Trina
(Marin Katrina), og Petra.
Síðani er Theodor, men
fyrst kom ein genta, sum
livdi átta dagar.Hon hevði
einki navn fingið. Aftan á
Theodor er tað mamma
tín kemur, Anna Sofía
Frida. (Viðm.: Bert ein
livir eftir, nú vit skriva í
2004, og tað er Trina, ið
fylti 96 ár í summar. Eyg-
uni eru farin, men hon er
sama lívsstykkið, sum hon
altíð hevur verið. Í henn-
ara íbúð í Ørbæk á Fyn er
hjartarúm, so tað forslær).

Biologiska mamma Maud,
Anna, eitur eftir teimum í
Mikladali. Ein gomul kona
var suðuri í Húsi. Hon var
kona Jóhan Petersen og
æt Anna Katrina,og so var
tað mamma Andrass, hon
æt Katrina Sofía. So- vildi
hon gjarna blanda tær
saman, altso kalla tær
báðar upp, so hon eitur
Anna eftir aðrari og Sofía
eftir aðrari og Frida eftir
degnum (fríggjadegi).

Við Keldu
Theodor við Keldu, pápi
Jógvan, eitur eftir einum
manni í Leirvík, Tummas,
sum fall av einum húsum.

Abbi tín og hann stóðu lið
um lið.Teir taktu eini hús,
sum vóru so lág, sum teir
sjálvir vóru høgir. Hesin
Tummas fer upp á eina
fjøl, hon kantraðist, og
hann datt,og nakkin tók í.
Hann steindoyði.Og Theo-
dor bleiv kallaður upp
eftir honum,eisini systkina-
barnið Tummas undir Hús-
inum. Annar eitur Tumm-
as og annar Theodor, fyri
at teir báðir ikki skuldu
eita akkurát líka.

Tey skrivaðust Samuel-
sen tá, men tað blivu so
nógv fólk í familjuni, sum
skrivaðust Samuelsen, at
mammubeiggi tín Sámal
Martin vildi hava abba tín
at taka eitt familjunavn.
Tað tók Theodor í upp-
gávu, tá íð hann bleiv
eldri. (Viðm.: Sámal Mart-
in fórst við Norðlýsinum í

1922, 18 ára gamal). Hann
vildi fáa navnið við Keldu,
tí har tey búðu, var ein
kelda, sum rann upp mitt
í bønum.Hon var altíð ísa-
køld, ið hvussu heitt veðr-
ið var. Tað var nógv vatn-
trot í Leirvík í mínari
ungu tíð, og tað var ikki
sjáldsamt, at fólk komu
ymsastaðni frá fyri at fáa
sær tað vatnið, altso sum
drekkivatn.Tey kundu fáa
sær vatn úr einari á, men
tað drekkivatnið, tey brúk-
tu, tað var úr tí kelduni.
Teir gjørdu eitt basseng
runt um eina tunnu og
leiddu vatnið hartil. So
rann útav, og altíð var
onkur, sum tók sær vatn
úr hesi góðu tunnu.– Abbi
tín var fyrsti maður, sum
setti seg niður, og húsini
blivu kallað við Keldu.

Gomul fólk vórðu
hýst við Keldu
Við Keldu høvdu eina
gamla konu, sum æt Lisa.
Hon var slett ikki skyld
við meg, men hon var
skyld við tey undir Hús-
inum, haðani abbi tín var.
Hon var fastir bróður-
konu hansara og kom til
hana, tá ið hon var gomul.
Og so lá tað soleiðis fyri,
at húsini hjá teimum
blivu niðurtikin. Tað ljóð-
aði, at tað skuldi vera tí, at
teir vildu hava vegin gang-
andi har. Tað vóru gomul
hús. Tey vóru eini hálvt-
annað hundrað ár.So tóku
tey húsini niður, og fólk-
ini í húsinum blivu for-
deild. Men gomlu konuna
vildi eingin taka sær av, so
tey bóðu ommu tína í
Leirvík við Keldu um at
taka sær av henni. Hon
var so har, livdi í fleiri ár,
men hon var blind. Hon
doyði út harífrá.

Ein onnur gomul kona,
sum eisini æt Lisa, vit kall-
aðu hana Skora-Lisu,mam-
ma til ein, sum ið hvussu
er var slektaður úr Skor-
uni.Tað vóru tveir beiggj-
ar. Jóan Jakku doyði ung-
ur, og Símun var eftir. Sím-
un fór suður til Tvøroyari
at arbeiða og bleiv giftur
har suðuri, og Lisa var
einsamøll í húsi, sjúk og
veik.Og so búði hon niðri
hjá okkum. Hon var við
Keldu eini trý ár, men so
kom Símun norður aftur

við konuni, og hon fór
niðan aftur, men tá doyði
hon so skjótt.

Langabbi Maud,
Petur Heinesen,
kemur til Mikladals
Hann kom sum húskallur
í húsið, sum tey kalla í
Innistovu. Tað var eitt
bóndahús. Maðurin, sum
var bóndi, æt Ziska. Sum

húskallur fekk langabbi
tín tíggju krónur um árið.
Men hann var ein sovorð-
in maður, sum hevði so
góðar hendur. Hann fór
so at hjálpa Jóhan Peter-
sen. Tá bygdi hann. Fyrst
bygdu teir eitt pakkhús
niðan fyri bakkan, sum
hann skuldi hava at hand-
la í, og har arbeiddi lang-
abbi tín fyri átta oyrur um

Gomul mynd úr Mikladali. Frá vinstru síggja vit: Útistovu, smiðjan í Norðna-
stovu, Hússtova, Úti í Húsinum og frammanfyri húsini á Brúgv. Beint framm-
anfyri Útistovu sæst nátthúsið í Útistovu.

Mynd úr Lorvík frá onkuntíð í tríatiárunum.
Gomlu húsini við Keldu standa fremst t.h. Tey
fóru so illa av minum undir krígnum, at tey
vórðu tikin niður og nýtt hús bygt upp aftur.

Útistova í Mikladali.

Jógvan Talis (Vitalis) uttan fyri gomlu húsini við
Keldu. Hann var fyrstur at byggja við kelduna,
sum rann bein omanfyri, og húsini vórðu í kallað
við Keldu.Vit vita vit, hví Jógvan landsstýrismaður,
eitur við Keldu! Familjunavnið var annars Samuel-
sen. Jógvan Talis doyði í 1946, 75 ára gamal.

Mynd av ommu Maud, Olevinu, og børnum hennara uttan fyri nýggju húsini
við Keldu. Frá vinstru Maria, Lisa, omman, Trina, Petra, Anna og Theodor.
Maud sigur, at "myndin er annaðhvørt frá 1948, tá ið omma fylti 75, ella frá
80 ára degnum í 1953."

Mikladalur frá sjónum.
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tíman, so hann mátti ar-
beiða leingi, um hann
skuldi forvinna eina krónu.
Men so var hann biðin til
at vera uppsýnsmaður og
hava eyga við, tá ið brim
kom og sovorðið,at bátar-
nir ikki stóðu niðriundir
og blivu drignir upp í
rættari tíð. Og fyri tað
fekk hann, tá ið menninir
høvdu trý í part, tann
størsta fiskin í bátinum.
Tað var hansara fortjen-
asta.

Hann var seytjan ár, tá
ið hann kom til Mikladals.
Og hann fylti átjan ár í
oktober mánað,sum hann
kom norður har um
várið. Og tá ið hann var
24 ár, giftist hann við
langommu tíni. Hon var
10 ár eldri enn hann. Tá
bygdi hann sær hús, tað
var ikki stórt, og tað var
uppi í Tungu.Tað var ein
roykstova, hon hevði
tvær seingjarlongdir, og
ein lítil stova. Og kjallarin
var ikki stórur, men Petur
var ein sovorðin arbeiðs-
rót. Hann slapp at giftast
tá í tíðini, tí kona hansara
átti tveir gyllin, sum vóru
hildnir at hava nógv virði,
tí so nógvur seyður gekk
á gyllina. Og so legði
hann sær eina trøð inn
sama árið, og hann setti
kálv við. Hann fekk ein
kálv úr Útistovu, og hann
gekk líka norður í Djúpa-
dal at sláa tey fyrstu árini,
til hann hevði velt so
frægt,at hann kundi grasa.
Men so hevði hann eitt
sindur av jørð í hondum
hjá øðrum fyri at fáa gras.
Soleiðis kláraði hann seg.

Í eini bygd eru eisini
nakrar heimrustir, har
man kann hava seyð ella
kálv standandi, men lend-
ið uppi í Tungu fekk hann
úr Útistovu, tí tey áttu tað
stykkið.Tað var ikki stórt
umlendi, men tað gekk
ann. Hann bygdi húsini
sama árið, sum hann gift-
ist. Tey grinu at tí, segði
omma tín allar dagar, at
kjallarin skuldi vera so
lítil, at hann bara rúmaði
tveimum hønum.Ikki visti
hon, so fór hann at høgga
út, og hann høgdi út, til
hann hevði bæði kúgv og
seyð inni í kjallaranum.
So tað var ein arbeiðssam-
ur maður.

Fekst hann nakað
við bátabygging?
Hann gjørdi ikki so nógv
við tað. Hann arbeiddi
mest við húsabygging.
Heini (sonurin) kastaði seg
meira út yvir bátabygg-
ing. Heini bygdi altíð bát-
ar sum ungur maður.Hann
riggaði ikki so væl at
byggja hús, tí hann hevði
stívt bein. Hann fekk ikki
farið upp og niður, sum
hann vildi. Men ein bát
kundi hann altíð byggja.

Hvussu við
sessi á báti?
Tá tá ið Petur nú kemur
til Mikladals, eigur hann
ongan sum helst part í
nøkrum báti, fátækur
maður. So nú er tað, at
hann verður ofta tiltaks-
maður.Tað vóru tveir bát-
ar, sum gingu út frá bygd-
ini.Tað var norðara helvt
og sunnara helvt. Og um
ein maður manglaði, so
bleiv hann tikin, men tað
var ikki tað fasta. Hann
segði, at árið eftir sum
hann giftist, tá ætlaði
hann sær at fara burtur
onkustaðni at smíða og
arbeiða,men tað lá soleið-
is fyri, at á sunnara bát-
inum, har Jóhan Petersen
átti  fýra sessir, bleiv ein
maður sjúkur. Hann fór at
svølla, og Marin uppi í
Tungu tekur at røkta
hondina. Petur sleppur tí
inn á bátin, og róði so út
alt várið, meðan maðurin
var sjúkur. Ómannaðir
kundu teir ikki vera á so-
vorðnum stað.

Men so funnu teir upp
á árið eftir, at teir skuldu
sjálvir gera sær ein bát,
teir kallaðu avlopsbát.Tað
vóru Petur og aðrir, ið
vóru til yvirs. Teir tóku

Trøllanesmenn afturat,
fýra av Trøllanesi, og tveir
vóru úr Mikladali, sum
áttu í hesum bátinum. So
bóðu teir sær menn aðra-
steðs frá at rógva út um
várarnar. Ein var pápi
Lamba-Kristian.Hann róði
út eitt várið norðuri í
Mikladali við hesum bát-
inum, og so kundu teir
fáa menn ymsastaðni frá
inn á bátarnar fyri at
kunna eksistera. Tí tá var
einki annað. Eg haldi ikki,
at Petur var nakrantíð til
skips. Tað minnist eg
einki til. Men hann róði
út, tá ið várróðurin var
fyri, og annars var hann
burturi og smíðaði her og
har.Hann var við at smíða
háskúlan í Føgrulíð, og
hann var við suðuri í
Havn at byggja amtmans-
húsini. Hann var við, táið
teir bygdu kirkjuna í Svín-
oy, og saman við Johan
Petersen var hann á Viðar-
eiði, tá ið teir bygdu kirkj-
una har.

Hvør var
Johan Petersen?
Tað var bóndin suðuri í
Húsi. Hann var slektaður
úr Innistovu, har sum
langabbi tín var húskallur.

Og hann var við at byggja
Leirvíkskirkju saman við
langabba tínum. Teir be-
gyntu fyrst í mars, og hon
varð innvígað fyrsta sunnu-
dag í advent. Teir vóru
átta mans, sum arbeiddu,
men teir arbeiddu, kanst
tú ætla. Frá fyrsta mars til
fyrsta sunnudag í advent,
tað var ikki lang tíð. Hon
var ikki kanska so flott,
sum mangar eru í dag,
men tað var tíðin.Teir lag-
aðu hana fyrst við gróti,
og síðani gjørdu teir timbr-
ið. So Petur tjenti meiri at
siga burtur enn heima
upp á tann mátan. Útróð-
urin var ikki nógvur um
summarið har norðuri í
Mikladali. Teir róðu út,
kallaðu tað at fara út á
sildafiskin, tá ið hann var.
Teir kundu fáa nokkso
nógv eina korta tíð, men
tað var  ofta, at tað ikki
bar til bara við trimum og
fýra monnum. So fór
hann heldur burtur og
fekk sær sovorðið ar-
beiði.

Næsta ættin hjá Lisu
Langomma tín,Marin uppi
í Tungu var systir ommu
mína. Og sum eg segði
tær, var omma mín gift í
Fuglafirði, við einum
manni, sum æt Líggjas.
Hann doyði nokkso ung-
ur maður. Hon átti bara
ein einasta son, sum æt
Andrass. Tað var sama

navnið sum Andrass í Úti-
stovu í Mikladali. Og rími-
ligt, tá ið hann var nakað
tilkomin,giftist hann,men
omma giftist áðrenn við
einum manni uttan av
Oyri, sum hon fekk eitt
barn við, og tað var mam-
ma mín. Hesin her An-
drass fekk tríggjar dreing-
ir. Teir vóru Líggjas við
Gjógvará, sum ofta hevur
verið umtalaður, og Sím-
un, tey kallaðu Símum hjá
Norðoya-Malenu, og ein,
sum æt Andrass, Hann
giftist við einari úr Sumba
og setti seg niður á Hús-
um sum skómakari. Men
mamma mín doyði so
ung, og eg fór so norður
til Mikladals, tá ið eg var
ein mánað gomul. Har var
eg, til eg var seks ár. Tá
doyði mamma, sum eg
kallaði hana, altso Marin
uppi í Tungu, langomma
tín.

So fór eg yvir til Leirvík-
ar. Omma tín var gift áðr-
enn tað, men hon hevði
meg ikki yvir, fyrrenn
Marin var deyð. Tá bleiv
húsið tómt.Bæði Petur og
Heini komu yvir til Leir-
víkar at smíða kirkjuna,
og teir høvdu meg við. So
omma tín í Leirvík hevði
Jóhan Petersen og Petur
uppi í Tungu og Heina,
allar tríggjar í  kost og
logi tað summarið, tá ið
teir arbeiddu kirkjuna.Og
eg var tað fjórða. Tá átti

hon Mariu, sama árið sum
eg fylti 7 ár. Sámal Martin
var hálvtannað ár eldri. So
tað var ringt hús og nógv
at gera.

Peturi uppi Tungu
doyði ikki, fyrrenn hann
var 83 ár, so hann livdi
langt eftir, at Marin doyði.
Tá var hon 68 ára gomul
og hann bara 58. Hann
varð búgvandi uppi í
Tungu í Mikladali, og har
giftist Heini, ommubeiggi
tín, inn. So Petur livdi, til
øll børnini hjá Heina og
Jóhannu vóru fødd.

Pápi Lisu
Hann var fuglfirðingur,
Jógvan uppi við Garð.
Hann giftist uppaftur nak-
að eftir, at  mamma doyði,
tí tað er eitt tíðarskeið
millum meg og ta elstu
dóttrina við seinnu kon-
uni. Konan æt Anna og
var úr Gøtu. Tey fingu
tvær døtur,Karolinu Hildu-
berg, og Linu, gift við
Petur Karl í Klaksvík, og
so synirnar Niels og Jóan
Jakku (Viðm.: Sjálv átti
mamma eina eldri sam-
systur,Andreu, sum giftist
við Sámali í Grótinum á
Skipanesi. Tey vóru barn-
leys).

Eg kom so yvir til Leir-
víkar, táið eg var 6 ára
gomul, og eg var har, inn-
til eg var vaksin. Eg má
siga tað,at eg minnist enn
tann dag í dag, at Maria
varð fødd. Eg hugsaði, tað
var so stuttligt at fáa eina
systur at spæla við.Martin
var altíð líka góður við
meg,hann var hálvtannað
ár, men hann var ein smá-
drongur. Men tað skulu
tey nú eiga, systkini í Leir-
vík. Tey hava verið óal-
mindiliga góð við meg,
havi eg verið góð við tey,
systrarnar har, allar saml-
ar.Tað er so púra vist. Eg
havi aldri følt tað øðrvísi
annað enn tað, at eg var
teirra systkin. Men omma
tín gjørdi heldur ongan
forskel. Tað kundi vera
kanska trupult mangar
tíðir, men eg var so
ongantíð tilsíðissett. Nei,
nei.Tað var eg ikki.

Mynd frá 1911 av Lisu og fostursystkjunum í
Leirvík: Sámal Martini, Mariu, Trinu og Petru.

Olevina á ellisárum.

Olevina og bróðurin  Poul Andrias Petersen í
Mikladali.

Petur Heinesen, uppi í Tungu, ættaður úr Elduvík
1847-1931 og konan Maren Krett Andreasdatter.
1838-1905. Ættað úr Útistovu í Mikladali. Giftust í
1871.

Framhald verður í
komandi blað.
Tá verður m.a.
greitt frá lækna-
vísind í Mikladali!
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Í dag 21.oktober verður
Martha Matras í Havn 95
ár. Hetta er ein kempuald-
ur, sum bert tey fæstu
náa, og tí er eisini orsøk
til at gera nakað burturúr.
Sjálvur havi eg bert kent
Marthu í eitt gott ár. Okk-
ara kennskapur byrjaði
við, at FF-blaðið gjørdi
eina samrøðu við systir
Marthu, ta 103 ára gomlu
Onnu Askham. Anna býr
á Ellisheiminum í Havn,
og tað vísti seg,at hon átti
eina "lítlasystir" á heim-
inum. Tað kom skjótt til
sjóndar, at Martha eisini
var framúr skilagóð og
hevði eitt framúr gott
minni. Og hon kundi
greiða frá viðurskiftum,
sum "stórasystir" kanska
ikki kendi so væl. Tískil
kom Martha eisini at eiga
sín part í teirri sera for-
vitnisligu frásøgn, sum
kom burtur úr,um hvussu
tað var at  vera barn og
ungur í Havn fyri nærum
100 árum síðani. Sigast
kann, at søgan hjá Onnu
eisini fyri ein stóran part
er søgan hjá Marthu.

Henda frásøgnin kann
lesast á heimasíðuni:

www.fiskimannafelag.fo  

í bløðunum nr.301 og 302.
Síðan eri eg javnan

komin inn á gólvið á Ellis-
heiminum, sum er eitt
gullnám fyri tey, sum vilja
kunnað seg um "gamalt".
Tí er tað eisini ein fragd
at kunna heilsa uppá
Marthu og at kunna fáa
eitt prát við hana, tá leið-
in gongur framvið, eins
og tað er framúr, at síggja
og práta við Onnu, har
hon situr so fitt og bind-
ur, nú hon er nærri 104
enn 103 ár.

Foreldrini úr Lorvík
og Kollafirði
Pápi Marthu var Jákup
Christian Mørkøre, sum
var ættaður úr Lorvík.

Pápin misti mammuna,
áðrenn hann var 15 ára
gamal, og hann kom at
vera hjá hjúnunum Onnu
Katrinu, sum var gumma
hansara, og Johan Olsen
og hjá børnum teirra,
Cathrina og Johanna Mar-
gretha.

Jákup fór til skips við
"Norðlýsinum" og var við
har í tvey ár.Hann kom til
Havnar sum 17 ára gamal
at læra til snikkara, og
hetta gjørdi hann hjá
Glyvrasnikkaranum.

Mamma Onnu var Jo-
hanna Sofía f. Niclassen,
sum var ættað úr Kolla-
firði.

Hon kom eisini ung til
Havnar.Tó kom hon fyrst
til Nólsoyar at vera, hag-
ani mamma hennara var
ættað, og síðan til Kald-
baks og hagani til Havnar,
har hon hitti Jákup.

Tey bæði giftust so í
1896, og tey búsettust í
C. Pløyensgøtu. Hetta er
beint við tað gamla dóm-
húsið, so tey hava búð
mitt í Havn. Tey bæði
fingu 9 børn, seks gentur
og tríggjar dreingir, har
Martha var tað sætta í
røðini. Her kann verða
nevnt, at øll børnini bú-
settust í Havn, og tað var
allar dagar gott saman-
hald teirra millum. Tey
gingu fast túr og skiftust
so um at fara inn hjá
hvørjum øðrum.

Pápin var snikkari, og
her hevði hann gott til at
bregða, tí pápi hansara
var kendur sum ein góð-
ur timburmaður. Jákup
hevði verkstað í kjallar-
anum.Tað at vera snikkari
var veruliga at gera alt
millum himmal og jørð.
Hann var væl útgjørdur
eftir viðurskiftunum tá.
Martha minnist, hvussu

góður ordan var í øllum.
Hvør nál og alt annað lá,
har tað skuldi liggja, so
tað kundi finnast sjálvt í
myrkri.

Martha javngomul
við sjálvstýrisflokkin
Martha verður so fødd
21. oktober 1909. Hvussu
langt síðan hetta er kann
fáast ein ímynd av við at
hugsa um, at hetta er árið
Sjálvstýrisflokkurin verð-
ur formelt skipaður, at
reiðarafelagið verður stovn-
að, at føroysk skip fara
regluliga at fiska á suður-
landinum í Íslandi, at Ják-
up Dahl søkir um at
sleppa at halda seinna-
partsgudstænastu á før-
oyskum,at háskúlin flytur
til Havnar, og at fyrsta før-
oyska skaldsøga Bábels-
tornið verður prentað sum
framhaldssøga í Tinga-
krossi. Rithøvundurin
Rasmus á Háskúlanum
gjørdist 4 ár seinni skriv-
ari í fiskimannafelagnum.

Martha hevur tí uppliv-
að stórt sæð allar broyt-
ingar í landinum og ikki
minst í Havn. Her er nógv
broytt, síðan hon saman

við vinkonuni Nellu
(Dahl), plagdi at fara við
neytunum út eftir Landa-
vegnum!

Martha skuldi eisini eita
Vilhelmina, men tá hon
skuldi doypast hevði páp-
in gloymt  hetta navnið.

Martha minnist 1. ver-
aldarbardaga. M.a. minn-
ist hon skamtunarkortini,
og greytin tey fingu, og
sum minti um sagarspøn-
ur. Saftin tey fingu var
rabarbusaft. Hon var jú
føroysk framleiðsla og út-
lendsk saft fekst ikki.

Sum ung arbeiddi
Martha í Ullvøruhúsinum
eina tíð. Men húsið var
stórt, so eins og aðrar
gentur mátti hon vera
heima og hjálpa mamm-
uni við húsarhaldinum.

Jona: Samal Matras var
framúr sum menniskja og
lærari.

Men í 1933 giftist hon
við Sámal Erik Matras av
Viðareiði. Hann var lærari
og serstakliga varð hann
kendur sum fimleikalærari.

Tey bæði blivu gift av
danska prestinum Faulen-
borg, sum hevði verið
prestur á Viðareiði, og

sum hevði konfirmerað
Sámal Erik. Hann  var tá í
Føroyum og ferðaðist.
Kona hansara, sum var
dóttir Vilhelm Mohr í
Havn, hevði koyrt presta-
kragan í viðførið, um
hann skuldi fingið brúk
fyri honum, og tað fekk
hann. Men hann lænti
kjólan frá Jákup Dahl,
sum hevði bæði doypt og
konfirmerað Marthu.

Martha og Sámal Erik
búsettust í Havn, og í
1949 fluttu tey í egin hús
í Dj. í Geilsgøtu. Men
longu fáar mánaðar eftir,
at tey vóru flutt, fyrst í
1950, fekk Sámal Erik
heilabløðing og lammað-
ist. Hetta broytti umstøð-
urnar hjá Marthu, sum nú
mátti nýta alla sína orku
at passa mannin. Martha
sigur,at hetta var ein tung
tíð. Tað var eingin hjálp
fyri sjúkuni, og almenni
stuðulin til røktina var tá
sera avmarkaður. Men tað
sum lætti nógv um her
var tað serstaka saman-
hald, sum var í familjuni,
og sum onnur tóku til.
Familjan kendi tað sum
sína ábyrgd at vitja og at
hjálpa til har tað kundi
hjálpast. Støðan hjá Sámal
Erik versnaði so líðandi,
og hann doyði í 1960.

Jona Henriksen hevði
Sámal Erik sum lærara alla
sína skúlatíð. Hon tekur
til hvussu einastandandi
hann var bæði sum menn-
iskja og lærari, øll vóru so
góð við hann. Og tá skúl-
in fekk ein rørslutarnað-
an lærara var tað Sámal
Erik, sum fór úr síni stovu
í niðastu hædd og upp á
loftið at undirvísa.

Positiv og
lívsjáttandi
Tey bæði fingu tvær døt-
ur Bjørg, f. 1935 og Jórun
f. 1938. Bjørg var gift við
Hera Jensen, sum starvað-
ist á Matrikulstovuni, og
sum doyði í 1995,og sjálv
doyði Bjørg í 2000. Jórun
er gift við Petur Ellefsen.
Martha eigur 7 ommu-
børn og 16 langommu-
børn.

Hjá tí sum skrivar hesar
reglur hevur tað verið
stuttligt at koma at kenna
Marthu. Hon er altíð so
positiv og lívsjáttandi at
práta við. Sum sagt býr
hon á ellisheiminum, og
hon er so takksom fyri
tær umstøður, sum eru
her. Tey sum arbeiða eru
so fitt, og tað sama er við
búfólkunum. Og hóast ta
mótgongd hon hevur
havt, so hevur hon nógv
at takka Gudi fyri. M.a.
fyri, at hon kortini fekk
16 góð ár í sínum hjúnar-
lagi,áðrenn maðurin gjørd-
ist sjúkur. Og hon hevur
havt mong góð ár.

Og tað er altíð hugaligt
at kenna eitt slíkt fróðar-
fólk, sum minnist so væl
til. Tey siga í familjuni, at
hon hevur betri skil á,
nær ommu- og langommu-
børn eru fødd, enn yngra
ættarliðið.Hon er ein sera
vitandi kvinna og hevur
áhuga í øllum sum rørist í
samfelagnum.

Vit ynskja Marthu hjarta-
liga tillukku við tí stóra
degnum í dag!

óó..

Martha Matras 95 ár

Sámal Erik Matras.

Jona og Martha, th., á ellisheiminum týsdagin. Jona hevur verið næmingur
hjá Sámal Erik, og hon tekur til hvussu einastandandi hann var bæði sum
menniskja og lærari.

Her síggjast allar systrarnar. F.v. Oluffa, Poulina, Anna, Ragnhild, Poula og
Martha. Tær síggja allar út til at vera eins til støddar. Her er snýtt eitt sindur.
Anna var tann minsta, men hon stendur á einum skamli.
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Í Danmark kemur út eitt
mánaðarblað, sum kallast
Fiskerbladet, har tað eru
áhugaverdar greinir, sum
eisini kunnu hava okkara
áhuga. Teir hava ein
"drunn", har onkur við-
komandi persónur hevur
grein um fiskivinnu, og
sum so sendir drunnin
víðari til onkran sum
hann heldur hava áhuga-
verd sjónarmið. Millum
føroyingar sum hava havt
drunnin eru Jákup Sól-
stein og Óli Jacobsen. Ein
sum er sera kendur í Før-
oyum er Jón Kristjans-
son. Hansara vælkendu
sjónarmið hevur fingið
ein óheftan danskan fiski-
frøðing, Elisabeth Friis-
Rødel  at gera viðmerk-
ingar undir yvirskriftini:

Meteorologernes
modeller
– rent gætteværk
eller videnskab? 
at skriva eina grein fiski-
frøði og serliga um sjón-
armiðini hjá Jón.

Her skal verða endurgivið
tað,sum høvundurin held-
ur tala ímóti og fyri Jón.

Er havet et badekar?
Marinbiolog Jon Krist-
jansson er en af dem, der
forholder sig (meget)
kritisk til de statsansatte
fiskerier/ havbiologer og
de etablerede modeller, –

bl.a. i augustnummeret af
FiskerBladet.

Han går så langt, at han
siger, at den biologiske
rådgivning har lidt skibs-
brud, fordi de statsansatte
havbiologer betragter fisk
som passive statister, der
ikke påvirker deres om-
givelser. Denne påstand
er forkert! Tænk blot på
Ursins store Nordsø-mo-
del, hvor så mange faktor-
er blev inddraget, at det
med datidens datamask-
iner til sidst kneb med
regnekapacitet nok til at
gennemføre beregninger-
ne!

Jon Kristjansson egne
teorier tager udgangs-
punkt i, at store åbne hav-
områder som f.eks. Nord-
atlanten kan sidestilles
med lukkede søer ("inn-
sjøer" på norsk), og der-
for skal forvaltes som
disse. Det udgangspunkt
– mener jeg – er fejlagt-
igt.Men har åbenbart ført
til den opfattelse blandt
en del fiskere, at jo mere
man fisker, jo mere bliver
der at fiske. Helt så fir-

kantet tror jeg nu ikke,
Jon Kristjansson kan mene
det, men opfattelsen er
nok årsagen til at han –
ikke uventet – har fået
stor applaus blandt fisk-
ere.

Jeg mener også, at en
del af de beviser, jeg har
set og hørt Jon Kristjans-
son føre for, at virkelighe-
den har vist, at han har
ret, er tynde og/eller
uigennemskuelige, fordi
han kun præsenterer en
del af det datamateriale,
der er nødvendigt for at
kunne vurdere, om han
har ret i sine påstande.

Hvor hænger den?
Det er alt for omfattende
i denne kommentar at
komme ind på, hvor
hvert enkelt bevis ser
tyndt ud. Men jeg kan da
nævne, at det, at fangsten
af en bestand går ned,
ikke er noget bevis for, at
bestanden også er gået
ned. Man må også vide
noget om fangstindsatsen
for at få en idé om be-
standens størrelse! 

Jeg kan også nævne, at
det ikke er alle beskytt-
elser af bestande, der har
ført til, at bestandene er
blevet mindre. Dette gæl-
der f.eks. de sildebe-
stande, der i 70-erne blev
nærmest totalt fredet. De
voksede sig endda oven-
på fredningen så store, at
de højst sandsynlig har
virket negativt ind på
andre bestandes vækst.

Jeg har også vanskeligt
ved at få Jon Kristjans-
sons teorier til at passe
med udviklingen i de
grønlandske torskebe-
stande set i sammenhæng
med fiskeriet på disse be-
stande. I det tilfælde faldt
nemlig fangsten fra slutn-
ingen af 60-erne frem
mod firserne, selv om
fangstindsatsen – så vidt
jeg ved – steg.

Og i modsætning til for-
holdet ved Færøerne (som
Jon Kristjansson selv dra-
ger frem bl.a. i FiskerBla-
det) steg fangsten af
torsk i grønlandske far-
vande til højere niveau
efter 2. Verdenskrig end
før krigen, – altså efter
den "fredning" som krig-
en havde medført. – Selv
om Jon Kristjansson men-
er, at fredning ikke fører
til efterfølgende større
fangst, – men tværtimod!

Nej, her er der vist tale
mindre enkle sammen-
hænge, end dem Jon
Kristjansson bruger i sin
model.

Hvem har skylden?
Alligevel kan jeg give Jon
Kristjansson ret i noget af
hans kritik. F.eks. kan jeg
give ham ret i, at det ikke
er sikkert, at det i alle til-
fælde er en fordel for en
fiskebestands vækst kun
at fange de største fisk /
fisk over en vis størrelse.
Denne sidste betragtning
støttes også af visse
norske fiskeribiologer, –
og har bl.a. sammenhæng
med antallet af æg, der
produceres pr. kilo fisk af
større og mindre fisk, og
med hvor meget større

fisk i forhold til mindre
fisk vokser i forhold til
det de æder.

Der ud over går min
kritik ikke på de statsan-
satte biologers modeller
og forudsigelser, bortset
fra at de (selvfølgelig)
ikke er perfekte og altid
kan blive bedre, men
nærmere på de regule-
ringsformer/restriktioner
som de politiske beslut-
ningstagere har lagt på
fiskeriet.

For hvad angår regule-
ringen af fiskeriet, så me-
ner jeg, at historien har
vist, at de reguleringsfor-
mer man har brugt, ikke
har virket efter hensig-
ten.Altså: at man med de
reguleringer,man har ind-
ført, ikke har opnået at
leve op til biologernes an-
befalinger m.h.t. fiskeri-
mønster, – og at det i høj
grad er derfor, at man
ikke har nået de mål, som
biologerne har forudsagt,
at man ville nå.

Nogen vil nok påstå, at
det ikke er regulerings-
formerne, der har været
noget i vejen med, men
nærmere fiskernes und-
dragelse af at bruge/over-
holde dem, der er årsa-
gen til miseren.Dette tror
jeg ikke på.For selv om vi
alle ved, at regler og på-
bud er blevet brudt og
omgået af fiskere, – så er
vel et sted mellem 70 og
90% af fiskeriet foregået
helt efter reglerne. Og
selv om det måske er en
lidt mindre procentdel,
der har været lovlig, så
kan det ikke alene være
årsagen til, at regulerin-
gerne ikke har virket. Så-
ledes falder "skylden" i
høj grad tilbage på meto-
derne!

Hvad er fejlen?
F.eks.har hverken mindste-
mål eller regler om ma-
skevidder eller andre
ugennemtænkte selektive
påfund hindret, at "for
små" fisk er udgået af be-
standen. De er måske
ikke blevet bragt i land,
men uanset er de døde
p.g.a. af fiskeri. Enten for-
di de er blevet smidt
døde i havet igen. Eller er
blevet så skadede under
fangstprocessen, at de er
døde kort tid efter p. g. a.
selve skaderne, eller fordi
de er blevet et let bytte
for andre dyr.

F.eks. har regler om bi-
fangst aldrig hindret, at
"forkerte" arter er blevet
fanget, og dermed undgå-
et at dø p.g.a. fiskeri, –
selv om de ikke har figur-
eret på fangststatistikker-
ne. Og kvoter har aldrig
hindret fisk i at gå i red-
skaber.

Hvem skal hænges?
Så min kritik går altså
nærmere på den del af
ICES, som har rådgivet de
politiske beslutningstage-
re m.h.t. valg af f.eks. se-
lektionsmetoder,– og som
til dels også selv har stået
for udviklingen af red-
skaberne, uden at de
åbenbart har haft den
nødvendige viden om,
hvordan redskaber og
materialer fungerer ude i
virkeligheden. På det
punkt oplever jeg – no-
get i lighed med Jon
Kristjansson – at ICES har
udviklet sig til en "gutte-
klub", hvor man glemmer
at efterprøve hinandens
resultater i tilstrækkelig
omfang og det meste af ti-
den går med at klappe
hinanden på skulderen
og hygge sig. Dertil kan
det synes som om, at de
ICES- folk, som har eng-
elsk som deres moders-
mål,har fået for stor magt
i kraft af, at det er nem-
mest at lade dem skrive
de engelsksprogede refe-
rater af bl.a. de møder,
hvor der tages beslut-
ninger om anbefalinger
til politikere m.fl.

Min kritik går også på
politikerne, som p.g.a. af
alverdens dagsordner,pol-
itiske hensyn og stude-
handler, der overhovedet
ikke vedkommer fiskeri-
et, ikke er i stand til at
tage de beslutninger, som
de sandsynligvis/forhåb-
entlig godt ved er de rig-
tige!!

Og hva' så? 
Uanset at jeg ikke giver
Jon Kristjansson fuld-
stændig ret, så mener jeg,
at fiskerireguleringen har
lidt så meget skibsbrud,
at man – som situationen
for fiskeriet og bestande-
ne er nu, lige så godt, som
det man gør p.t., kan lave
det eksperiment at for-
søge med hans forslag til
forvaltning af fiskeriet, –
for situationen kan ikke
blive værre!!!

Danskur fiskifrøðingur:

Latið okkum royna Jón!
– tað verður so ikki verri

Høvdið á Fiskerbladet.

Vit hildu tá, at tað kundi ikki bera til,
at eftir alt arbeiðið, sum er lagt í
hetta mál, skal fara fyri bakka. Og vit
løgdu dent á, at tað skuldi ikki
standa á fiskimannafelagnum at ýta
av nýggjum fyri at fáa eina loysn.

Tað tykist, sum at tað kortini er við
at koma ein loysn. Tað hevur verið
frammi, at hetta skal gerast við, at
Fiskamarknaðurin og Ráfiskaseljara-
felagið stovna eitt felag, har hvørt
felag eigur 50%, at yvirtaka verandi
uppboðssølu.

Ráfiskakeyparafelagið verður so
umboðað í nýggja felagnum gjøgn-
um verandi Fiskamarknaði Føroya.

Henda skipan er samtykt av sovæl
Ráfiskaseljarafelagnum sum Fiska-
marknaðinum á einum eykaaðal-
fundi. Hetta er í sær sjálvur eitt gott
framstig sum kann vera grundarlag
fyri eini komandi skipan á økinum.
Nú skulu partarnir semjast um
grundarlagið fyri nýggju skipanina,
og tá hetta er gjørt, kann farast undir
tær ítøkiligu fyrireikingarnar.

Væntandi verður meira at frætta
um hetta í komandi blaði.

Kortini umskipan av
fiskamarknaðinum!

Í seinasta blaði høvdu vit eina frásøgn um royndirnar at
umskipa fiskamarknaðin, sum vóru við at fara fyri bakka
vegna ósemju millum fiskakeyparar og ráfiskaseljara-
felagið.



Hendan grein skal ikki
fatast sum nakað persón-
ligt ímóti Jógvani, men
einans av hansara tíðinda-
politikki. Hann er uttan
iva ein útmerkaður umsit-
ingarligur leiðari, men á
tíðindaøkinum umboðar
hann eina beinharða eins-
rætting, sum meira hoyrir
heima í einum einaræði
enn einum fólkaræði.

Sjónvarpið
"partvíst óheft"
Her skal tíðindaflutning-
urin í sjónvarpinum ikki á
nakran hátt forsvarast.
Tað er eingin ivi um, at
hann miðvíst rekur ørindi
fyri annan vongin í før-
oyskum politikki.

Men tess náðileysari
hevur hann verið móti
hinum vonginum, sum
fólkaflokkurin kann skriva
undir uppá! Tískil kann
sigast, at sjónvarpið ppaarrtt--
vvíísstt hevur virkað sum ein
pressa eigur at virka.
Hetta merkir so aftur, at
partur av politisku skip-
anini skal vara seg eins og
í einum landi við óheft-
um fjølmiðlum.

Útvarpið
– bert endurgeving
uttan kanning av
sannleikavirðinum
Útvarpið virkar hinvegin
sum eitt slag av tíðinda-
stovu fyri makthavararnar
í samfelagnum. Tað sama
kann sigast um tey bæði
stóru bløðini. Fyri teir
ráðandi metir útvarpið
heilt greitt, at teirra upp-
gáva bert er at eenndduurrggeevvaa
teirra sjónarmið eins og
hjá Pravda – fyrr.

Hevur ein tingmaður
hug at fáa síni sjónarmið
fram, skal hann bert
senda eitt telefax til út-
varpið við teimum sjónar-
miðum, sum hann vil
hava fram. Hetta kann
vera orðað sum ein fyri-
spurningur á tingi. Hetta
verður endurgivið sum
tíðindi, sambært fráboðan
hjá Jógvani Jespersen til
umboðsmannin, uttan at
sannleikavirðið verður
eftirkannað. Hetta er eitt
sjónarmið, sum vildi kost-
að einum almennum fjøl-
miðlastjóra høvdið í ein-
um skipaðum samfelag,
men sum er ein "lívs-
trygging" í Føroyum.

Stutt sagt kann tíðinda-
tænastan t.d. verða lýst
við, at politikari A leggur

politikara B undir at
lúgva.So verður tað endur-
givið. Svarar hinvegin B,
at tað er A, sum lýgur, so
verður tað eisini endur-
givið. Men hvørki útvarp-
ið ella fyri so vítt nakar
fjølmiðil kundi funnið
uppá at kanna, hvør av
teimum tað er sum lýgur.
Á tann hátt slepst undan
at fornerma nakran av
teimum báðum. Skuldi
sannleikin fram, so hevði
útvarpið kunnað komið
til ilnar við annan av
teimum báðum.

Hetta merkir, at tað er
hópur av málum, har lurt-
arin als ikki fær at vita,
hvat ið er rætt ella skeivt.

Á hendan hátt keypir
útvarpið sær frið frá polit-
isku skipanini. At sann-
leikin ikki kemur fram er
undirorðnað. Tað, sum
umræður, er at hava polit-
ikarar, sum meta fjøl-
miðlastjóran sum sín
mann.

Júst í hesum døgum
hevur eitt "stórmál" í tíð-
indaflutninginum verið
tann lýsing, sum Torbjørn
Jacobsen hevur givið av
Høgna Hoydal sum sann-
leiksvitni.Tann, sum fylgir
tað allarminsta við,veit, at
TJ hevur púra rætt. Men
tann, sum fylgir við, veit
eisini, at tað man vera
minni munur á hvussu
eftirfarandi hesir báðir
eru. Hetta er ofta skjal-
prógvað her í blaðnum.

Hóast hetta hava teir
havt fría atgongd til so
væl útvarp sum til hinar
fjølmiðlarnar við lurtar-
unum sum ikki vita um
teir eru keyptir ella seldir.

Ein føroyskur fjølmið-
il mistekur seg ikki
Hóast greið ósannindi í
tíðindunum, so er eingin
hjálp at heinta hjá Jógv-
ani Jespersen. Vit hava
onkuntíð roynt at kannað
ítøkilig tíðindi, har tað
hevur verið neyðugt at
fáa tilfar frá útvarpinum
fyri at fáa staðfest tað,
sum er sagt. Her hevur
Jógvan lagt seg so tvøran,
sum tað ber til, fyri at
forða slíkum kanningum.

Annars hevur tað eisini
víst seg, at tað er púra
nyttuleyst at kæra um
ivasaman tíðindaflutning.
Uttan mun til, um eini tíð-
indi eru borin á ein hátt
ella mótsatt, so fær Jógv-
an altíð avvíst eina og
hvørja atfinning við
grundgevingum, sum
verða tillagaðar til hvørt
einstakt mál. Tí kann
hann lættliga koma at
mótsiga sær sjálvum frá
einum máli og til annað.

Tí finst neyvan eitt tað
einasta dømi, har hann,
ella annars nakar fjølmið-
il, hevur viðurkent, at tíð-
indaflutningur hevur ver-
ið skeivur. Hetta er mun-
urin millum føroyskar
miðlar og t.d.TV2. Henda

støðin var so fræg, at hon
tók óeftirfarandi tíðindi
aftur, tá hon fekk staðfest,
at tey vóru skeiv. Mótsett
hevur føroyska pressan
hjálpt føroysku kelduni
til hesi tíðindi at káva út-
yvir hansara leiklut, sum
eisini er prógvað í blað-
num.

"Lønin" fyri
at krevja sín rætt!
Her skal verða greitt frá
einum máli, sum einsa-
malt prógvar hesi sjónar-
mið. Inntil fyri tveimum
árum síðani hevði útvarp-
ið hvønn morgun ein tátt,
har tað endurgav høvuðs-
innihaldið í dagsins bløð-
um.Hesin táttur hevði sín
týdning at lýsa fyri lurtar-
um, at tað er ein meira
fjøltáttaður tíðindaflutn-
ingur enn tann, sum stóru
fjølmiðlarnir standa fyri.
Hetta er ikki minst gald-
andi fyri FF-blaðið.Táttur-
in hevði týdning fyri tey
smærru bløðini, tí tey
stóru selja seg sjálvi.

Tá vit sóu, at tað var til-
vildarligt, hvørt FF-blaðið
var við í hesum tátti, klag-
aðu vit um hetta, og mál-
ið endaði hjá umboðs-
manninum. Jógvan Jesp-
ersen gav sum frágreið-
ing ta sera tunnu undan-
førslu, at FF-blaðið var
ikki eitt "tíðindablað" og
tí als ikki átti at vera við í
hesum tátti yvirhøvur.Vit
fingu viðhald frá umboðs-

manninum, sum staðfesti,
at FF-blaðið eerr eitt tíð-
indablað, og at blaðið tí-
skil av órøttum var hildið
uttanfyri sendingina, tá
hetta hendi.

Men tá hevði Jógvan
longu garderað seg fyri tí
møguleika, at hetta gjørd-
ist niðurstøðan. Hann
steðgaði táttinum. Harvið
tryggjaði hann sær framm-
anundan at eitt møguligt
viðhald til FF frá umboðs-
manninum skuldi onga
ávirkan hava.

Hetta vísir, hvat ið fæst
burturúr hjá einum al-
mennum stovni at halda
fast um sín rætt! Í hesum
førinum er FF verri fyri
enn um einki var gjørt.
Hetta skuldi verið ræð-
andi í einum samfelag,
har tað er ein grundleggj-
andi demokratiskur rætt-
ur at framføra síni sjónar-
mið.

Máttu enntá gjalda
fyri okkara rætt
Grundað er á, at vit høv-
du tann rætt, sum vit sein-
nu fingu staðfest, settu vit
kunngerð í útvarpinum,
sum lýsti innihaldið í tí
FF-blaðnum, sum gav
høvi til hesa kæru. Hetta
varð gjørt soleiðis sum
tað skuldi havt verið lýst í
morgunsendingini samb.
niðurstøðuna hjá um-
boðsmanninum.

Vit fingu rokning fyri
kunngerðina, men nokt-

aðu at gjalda hana, áðr-
enn vit vitstu, um vit høv-
du rætt ella ikki. Vit
høvdu roknað við, at út-
varpið sjálvkravt fór at
sleppa rokningini aftaná
niðurstøðuna hjá um-
boðsmanninum. Men í
staðin vóru vit svartlistað-
ir og kundu ikki lýsa okk-
ara landsfund, uttan at
umrødda rokning varð
goldin! Tískil máttu vit
gjalda fyri tað, sum var
okkara rættur at fáa
ókeypis. Annars lýsir
hetta mál, hvat virði er í
einum viðhaldi frá um-
boðsmanninum!

Hetta alt lýsir hugburð-
in hjá okkara nýggja
superstjóra á fjølmiðla-
økinum, sum er ræðandi
fyri okkum vanligu fólk.
Borgarin skal í hvussu er
læra at tað loysir seg best
at halda seg at "halda
kjaft".

Men nýggi superstjórin
kann  vera púra tryggur, tí
tað er júst einum slíkum
stjóra, "maktelitan", sum
tingmenn og stovnsleið-
arar í krithúsinum, hava
brúk fyri. Afturat hesum
hevur umboðsmaðurin
blástemplað hesi viður-
skifti.

Men tað er als einki
orðaskifti um fjølmiðla-
etikk í Føroyum. Onnur
lond hava orðaskifti um
hetta.Men tað verður ikki
tikið uppá tungu í Føroy-
um.Hugburðurin tykist at
vera, at tá fjølmiðlarnir
altíð hava rætt, so er einki
at tjakast um.

Jógvan á Lakjuni kann
sova tryggur við saman-
lagda stovninum við um-
rødda politikki bert at
endurgeva politisk tíðind-
ini uttan at kanna sann-
leikavirðið. Hann og aðrir
politikkarar kunnu vera
tryggari nú enn hetta
prinsipp eisini verður
galdandi fyri sjónvarpið.

Lesararin skal leggja til
merkis, at hóast henda
grein skal metast sum ein
kæra um almennan tíð-
indapolitikk í Føroyum,
so verður hon eftir góð-
um føroyskum leisti tøgd
í hel.

Greinin er send Jógvan
á Lakjuni og Jógvan Jesp-
ersen, so teir í hvussu er
ikki skulu siga, at teir ikki
kenna sjónarmiðini.
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Samanlegging av útvarpi og sjónvarpi:

Enn meira einsrætting
Tann, sum fylgir við í føroyskum miðlum, kann ikki ivast, at vit
hava ta mest einsrættaðu tíðindatænastu í okkara parti av
heiminum.

Ein hevði nú ikki kunnað trúð, at tað kann gerast verri, men
tað kann tað við ætlaðu samanleggingini av útvarpi og sjón-
varpi undir leiðslu av útvarpsstjóranum Jógvani Jespersen.

Tað er próv-
fast, at hetta
hevði ikki
hent í Føroy-
um, har tað
alment er
boðað frá,
at politisk
tíðindi ikki
verða eftir-
kannað fyri
sannleika-
virði.
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Fyrst til Esmar.Hann skriv-
ar um upprunaligu salt-
søluna:

"Salthandilin í Føroyum
lá, sum mangt annað, í
hondunum hjá útlendsk-
um agentum, og tað var
helst einki at siga til, tá
tað var lættari at lata út-
lendskar handilsfyritøkur,
sum bjóðaðu seg fram,
taka sær av handlinum,
enn at gera tað sjálvir.Tað
hevði heldur ikki verið so
lætt í tíðini millum krígg-
ini at tikið seg inn í tann
handilin.

Skonnartir og seinni
damparar komu við salti,
og eisini føroysk skip
vóru í Miðalhavinum eftir
salti. Eg fann í eini gaml-
ari gerðabók niðri á Ibiza,
at Jens Mohr hevði verið
har eftir salti í 1904. Skip-
ini, sum komu við salti,
ankraðu á ymiskum firð-

um í Føroyum, og tá var
bara at fáa sluppirnar
loystar frá teymi og koma
upp á síðuna á saltdamp-
aranum og taka saltið um-
borð.Eisini blivu pakkhús
og hulkar fylt.

Fyrsta árið, eg fór við
"Ekliptiku", tóku vit saltið
úr kjallaranum hjá Óla í
Skúla, og tá har ikki var
nóg mikið, tóku vit tað,
sum restaði í, í spannum
upp úr "Livingstone", sum
var avtaglað og lá sum
hulkur í fjøruni úti við
Norðborg.

Tey árini, eg var við
"Ananu", fóru vit til Italia
við fiskinum og tóku salt
úr Tunis við aftur til Før-
oya.Tað saltið varð keypt
gjøgnum Mauritzen & Co.
í Leith. Í tríati-árunum
kom eitt franskt felag til
Føroya og royndi eftir
einum hóskandi stað at

seta eitt saltbing á. Tað
segðist, at teir norðan-
fjørðs løgdu so høgan
prís á grundøkið. Petur
Mohr Dam, í nógv ár
"kongur" í javnaðarflokk-
inum, loftaði hesum, og
bjóðaði teimum Drelnes,
har saltsiloin enn stendur.
Hetta felag kom at handla
undir navninum North
Atlantic og Edvard Mitens
gjørdist stjóri."

Føroysk Saltsøla
verður sett á stovn
"Fiskanes" kom í 1955.
Hann fiskaði nógv og
brúkti tí eisini nógv salt.
Saltið varð keypt á Drel-
nesi á Tvøroyri. Hetta var
jú eitt monopol,og menn-
inir, sum áttu "Fiskanes",
hildu,at tað skuldi bera til
at fáa saltið bíligari.

Tað skal tó sigast, at
handilsfelagið Charles
Mauritzen hevði eisini fitt
av salti.

Misjavnt var,hvussu salt-
ið royndist. Saltið á Drel-
nesi var fyri tað mesta úr
Tunis.Tað var ikki altíð, at
hetta saltið var so gott.
Viðhvørt var ov nógv
kopar í, sum gjørdi fiskin
brúnligan á liti, og hetta
var ein vanlukka, tí hetta
ávirkaði prísin á saltfisk-
inum.

Tískil byrjaðu teir sjálv-
ir at innflyta salt í smáum,
og var tað Esmar Fuglø,
sum tá var stjóri á Esso,
sum stóð fyri hesum.
Hetta endaði við,at i/s Før-
oysk Saltsøla varð stovn-
að í 1957, og bygdu teir
tann stóra bygningin, har
saltsølan enn heldur til.

Samstundis hevði Charl-
es Mauritzen ætlanir um
at byggja eina saltsølu í
Havn. Tá hevði Føroysk
Saltsøla fingið fígging til
sín nýggja bygning frá
Sjóvinnubankanum, sum
um sama mundið fekk ein
nýggjan danskan stjóra.
Vegna umrøddu ætlan hjá
Mauritzen tók bankin láni-
tilsøgnina aftur og vildi
enntá krevja tann pening
aftur, sum teir longu høv-
du goldið.

Hetta var sjálvsagt ein
strika í rokningini, men
Esmar Fuglø var ikki fyri
ongum. Sum oljumaður
hevði hann Føroya Banka
sum peningastovn, so
hann fór hagar og greiddi

frá støðuni. Her var eisini
komin ein nýggjur stjóri,
nevniliga Nonnegaard.Væl
hevur Esmar dugað at tos-
að, tí tað gekk bert ein
lítil løta, tá var leyst og
liðugt, og ætlanin hjá
Mauritzen fór fyri bakka.

Nú var at fáa
ein leverandør
Tað, sum nú umráddi, var
at fáa ein saltleverandør.
Hetta er ein longri søga,
sum Esmar greiðir gjølla
frá. Her skal bert verða
nevnd ein stuttlig hend-
ing í hesum sambandi.

Fyrsta royndin at fáa
salt úr Ibiza eydnaðist
ikki, og Esmar fór í holt
við italienskar framleiðar-
ar, Cagliari.Teir fingu nak-
að av salti hagani, men
tað var ikki meira enn
"toluligt" til góðsku.

Men hjá Cagliari kom
Esmar á tal við formannin
fyri saltframleiðsluni, sum
var ein gamal marinuoffi-
serur. Hann fortaldi, at
hann hevði verið sjefur á
einum kavbáti millum
Føroyar og Ísland undir
krígnum. Og Esmar sigur:
"Tá eg so segði honum, at
eg var trolaraskipari und-
ir krígnum og fiskaði und-
ir Íslandi og sigldi til Ong-

lands at selja fiskin, og at
vit mistu skip av kavbáta-
ávum, kvetti ikki meira úr
honum um hansara brøgd".

Ein dagin fær Esmar
boð um, at felagið fyri
Ibiza vildi heilsa uppá
hann, og tað var júst
hetta, hann hevði bíðað
eftir, so hann streyk av-
stað. Tað eydnaðist eisini
at fáa eina avtalu um, at
Saltsølan skuldi fáa saltið
uttan millummenn.

Fyrsti saltdamparin,sum
kom til júst bygdu saltsøl-
una, førdi farmin úr Ibiza,
har Salas-brøðurnir, Fern-
ando og Monalo, fram-
leiddu sjósalt, ið longu tá
hevði satt gott orð á sær
millum fiskimenn og fiska-
keyparar. Umframt hetta
hevði teirra fyritøka, sum
nevnt í seinasta blað,
fleiri saltnám í Spania og
ávirkaði tí í ein stóran
mun allan salthandil í
miðalhavslondum og heilt
norður á okkara leiðir.

Tað var umráðandi at
fáa gott samband við hetta
felag, sum lá á hesum so
væl umtókta Ibizasalt-
inum. Esmar royndi at fáa
seravtalu í lag, men hetta
eydnaðist so ikki. Tað
mátti keypast last fyri
last.

Grabbin brotnaði
At byrja eina nýggja salt-
sølu var nú ikki bert sum
at siga tað. Esmar sigur
fyrstu tíðina vera ta ring-
astu, sum hann hevur
havt.Tá tann fyrsti grabb-
in var fullur og hivaður
hálvan metur upp, brendi
týskt framleiddi motorur-
in yvir, og uttan krana bar
ikki til at lossa, og hetta
kundi gerast dýrt við end-
urgjaldi til skipið, sum
ikki slapp avstað aftur.Við
hjálp frá føroyskum
mekanikarum eydnaðist
eisini at fáa bátin tømdan,
men trupulleikin helt á
við fleiri saltbátum,til teir
við hjálp úr Danmark
fingu loyst trupulleikan.

Fyrsta saltið ókeypis
Esmar minnist fyrsta salt-
ið, teir lótu mitt í hesum
rokanum. Hann lat heilsa
reiðaranum og takkaði
honum fyri, at hann vildi
hava salt frá teimum. Men
Esmar orkaði ikki at hugsa
um at skriva rokning o.t.,
so móður var hann, so
lorvíkingurin skuldi eiga
saltið.

Prískríggj
Nýggja saltsølan førdi til
prískríggj við Drelnes og

Saltsøgan
Vit halda áfram við okkara saltsøgu, sum vit lovaðu í seinasta
blað. Keldan til hesa frásøgn er "Jól á Halanum" hjá Hans
Paula Johannesen og úr endurminningunum "Okkurt á leið
míni" hjá Esmari Fuglø.

Hetta vóru teir, sum fyrst keyptu Fiskanes og síðan saltsøluna.Vit síggja í
aftara rað f.v. Svenning, Poli, Óli og Hans Pauli. Frammanfyri f.v. eru Kaj,
Esmar Fuglø og Andreas.

Saltsølan.

Stjórarnir á Ibiza saman við Ragnhild, konu
Esmar Fuglø.

Hans Pauli leggur spanskari senoritu lag á við
skrubbsalting.
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"Tann 5. februar 1917 fór
skonnartin "Kornsø" úr
Ibiza við saltfarmi til Jørg-
en Bech & Sønners Eftf. í
Klaksvík.Dagin eftir fingu
teir illveður, brutu fokku-
mastrina og máttu søkja
havn í Karthagena í
Spaniu. Har lógu teir til
29. marts. Nakrar dagar
eftir at teir vóru útfarnir,
komu teir fram á tveir
bátar fullar av fólki frá
amerikanskum skipi, sum
var torpederað, og so inn
við teimum. 9. apríl komu

teir til Gibraltar og hildu
so leiðina fram norðeftir
uttan fyri vandaleið, heilt
norður um Føroyar. Einar
30-40 fjórðingar uttanfyri
vandaleið, vórðu teir 5.
juni steðgaðir av fronsk-
um krígsskipi, og beyð
chefurin teimum at sigla
Kornsø til bretska havn.
Skiparin mótmælti. Hann
hevði onga olju eftir til
motorin, skipið var tara-
vaksið o.s.fr. Fransmaður-
in gekk tó ikki frá sínum,
men bað hann velja ímill-

um antin at sigla skipið
sjálvur til enska havn ella
at koma umborð í krígs-
skipið við manning síni,
so hann kundi senda fólk
umborð og lata teir sigla
Kornsø í enska havn.

Skiparin valdi at fara
umborð í krígsskipið við
monnum sínum.Teir komu
í øllum góðum til Glas-
gow, men stutt eftir frætt-
ist, at Kornsø varð søkt
15. juni og bert ein av
fronsku manningini bjarg-
aðist.

Saltneyðin
Í samband við okkara "saltsøgu" í blaðnum kundi verið
áhugavert at endurgeva hesa frásøgnina úr Havið og Vit" um
hvussu trupult tað kundi vera at fáa salt undir 1. veraldarbar-
daga:

prógvaði, hvussu bíligt
salt kundi gerast, tá kapp-
ast varð. Saltið fór nevni-
liga frá kr. 135 fyrst niður
í kr. 95 og at enda niður á
kr.72,og hetta kundi gera
stóran mun fyri ein skipa-
rakstur.

Hetta gjørdi so eisini
tað,at saltsølan ikki gjørd-
ist nøkur góð forrætning
fyrstu árini. Tað, sum
bjargaði úrslitinum, var, at
"Fiskanes" fiskaði væl og
gav so mikið av avlopi, at
teir hildu høvdið omaná.

Hans Pauli hevði hesi
árini siglt sum skipari á
"Fiskanesi", men í 1958
fór hann í land fyri at ger-
ast stjóri á saltsøluni. Prís-
kappingin á saltinum helt
fram á fleiri ár, og Hans
Pauli hevur roknað út, at
hon spardi føroyska fiski-
flotanum fyri 1,5 mill. ár-
liga í saltútreiðslum.Hetta
tal kann søtliga faldast við
20 ella 30 fyri at sammeta
við prísleguna í dag.

Tað var nú heldur ikki
bert sum at siga tað at fáa
hendur á salti. Sum t.d. í
1961, tá tað regnaði illa í
Miðalhavinum, var lítið
sjósalt at fáa. Tað sansaði
at at fáa salt úr Spania, og
teir máttu í enn størri
mun enn frammanundan
liva frá eini sending til
eina aðra.

Men longu árið eftir
bragdaði aftur.

Snildir við
riddarakrossi
Nøgdirnar, sum komu úr
Ibiza, vóru ikki serliga
stórar at byrja við. Eini
6.000 t., sum bert var ein
lítil partur av tørvinum
hjá Føroyum, sum kundi
bera upp móti 30.000 t.,
tá hann var uppá tað mesta.

Tað eru nógv sløg av
salti, eisini salt sum í

fyrsta umfari kann tykjast
hvítari enn Ibiza-salt.Allar
royndir hava tó víst, at tá
avtornar, so er tað Ibiza-
saltið, sum roynist fræg-
ast, og sum gevur tann
besta saltfiskin. Tað vóru
eisini aðrir, sum fegnir vil-
du hava hetta saltið, m.a.
norskir fiskimenn.

So tað, sum nú ráddi
um, var fyri tað fyrsta at
fáa allan okkara tørv dekk-
aðan av Ibiza-salti. Hetta
vildi geva tann eykavinn-
ing, at so mikið minni var
eftir til t.d. norðmenn.
Harvið komu vit í betri
kappingarstøðu enn teir.

Her vísti Hans Pauli,
hvussu snildur hann var.
Snildirnar vóru at kunna
geva stjóranum fyri Ibiza-
saltinum eina kenslu av,
hvussu høgt hann var í
metum í danska kongarík-
inum.Og tann besta hugs-
andi viðurkenningin var
ein riddarakrossur! Hetta
skuldi Einar Kallsberg,
sum var okkara maður í
Danmark, fáa í lag. Í fyrsta

umfari var svarið eitt
tvørt nei frá Amalienborg.

Men hetta fekk ikki
Hans Paula at geva upp.
Hann fór í holt við Mog-
ens Wahl, sum hevði ver-
ið væl umtóktur ríkisum-
boðsmaður í Føroyum í
nógv ár, og nú var ein
tann hægsti embætismað-
urin hjá drotningini. Og
tá bar til!

So sponsku bløðini
kundu longu dagin eftir
bera tíðindini um tann
nýggja spanska riddaran
av Dannebrog, og longu
árið eftir fekk saltsølan
18.000 t. av salti, og tað
hevur ikki staðið á síðan
at fáa tað salt, sum teir
hava brúk fyri. Sum nevnt
í seinasta blað er okkara
tørvur nú á døgum um
20.000 t.

Tískil fór eisini at gang-
ast betri fíggjarliga hjá
saltsøluni. Kanska hevur
tað eisini havt týdning, at
Hans Pauli fekk keypt
saltsøluna á Drelnesi, so
nú var tað hann, sum

hevði monopol. Einaferð
helt Prísráðið, at saltið var
ov dýrt og álegði teimum
at seta prísin niður. Hetta
fekk saltsøluna at steingja.
Hetta skapti ein slíkan
gravgang eftir salti, at Prís-
ráðið mátti geva skarvin
yvir. Sigast skal tó, at salt-
prísurin er ikki hækkaður
í mun til lønar- og prís-
gongd annars. Og sein-
astu nógvu árini hevur
hann nærmast staðið í
stað.

Í 1975 kom Hans Pauli
at keypa hinar eigararnar
út, so nú gjørdist hann
saltkongur. At tað hevði
gingist væl, sást av tí, at
Hans Pauli keypti parta-
brøvini hjá beiggjunum
fyri kurs 8.400!

Síðan hevur Mortan hjá
Hans Paula tikið yvir, og
nú er tað Magni hjá Mort-
ani, sum er stjóri.

Í aðrari grein koma vit
aftur til framleiðsluna av
salti, sum hon var fyrr, og
sum hon er nú.

Hans Pauli stríddist ímóti saltmonopoli, men seinni varð tað hann sum hevði
monopol samb. Óla Petersen.

Í dag eru tað lastbilar, sum flyta saltið, men fyrr
var tað borið á høvdinum.

Higani varð saltið avskipað í gomlum døgum. Í fjøruni liggur ein gamal
prámur, sum varð nýttur at flyta saltið umborð við, og soleiðis hevur
mannagongdin verið, tá Kornsø hevur verið her í 1917.

Saltframleiðslan var sera arbeiðsskapandi á Ibiza
í gomlum døgum. Fyrst Mortan minnist vóru upp
til 1600 fólk til arbeiðis. Nú eru 20.
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GGUUÐÐSS
OORRÐÐ

Tú kastar okkara syndir niður
í havsins djúp.

Mika 7,19

Mangur trolaramaður hevur upplivað at fáa burt-
urkast í trolið. Oljutunnur, málingablikk o.a., sum
sjómenn høvdu kastað í havið fyri ongantíð at
síggja tað aftur. Kortini kom tað frammaftur úr
dýpinum og myrkrinum, upp í ljósið.

Í dag er tað tíbetur bannað at blaka burturkast,
sum skaðar umhvørvið, í havið. Tað skal við til
lands, og burturbeinast á umhvørvisvinarligan
hátt.

Gud kastar eisini í havið. Hann óruddar og dálkar
kortini ikki umhvørvið ella mannalívið – tvørtur-
ímóti.

Hann kastar ikki í havið har tað er grinst, men
har tað er djúpast.

Tað Gud kastar burtur – í havið, er hvørki týdn-
ingarleyst ella virðisleyst, men tað er atvoldin til
størstu neyð og trupulleikar menniskjans, bæði í
tíð og í ævir. Syndin.

Í Mika 7,18 stendur: "Hvør Gud er sum tú, ið tekur
burtur misbrot og fyrigevur"...?

Eingin er so náðigur, miskunsamur og fyrigev-
andi sum Gud.

Hann elskar at fyrigeva og leingist eftir at fyri-
geva og harvið bjarga øllum.

Kortini fáa ikki øll fyrigeving, tí tey biðja ikki um
fyrigeving og náði.

Í sama ørindi stendur víðari, at Gud fyrigevur
"leivdunum" av ognarfólki tínum teirra syndir,...
"Leivdirnar" eru tey menniskju, sum játta syndir-
nar fyri Gudi, sum biða um fyrigeving og mis-
kunn, og sum ikki kunnu liva uttan Guds náði.

Tey fáa fyrigeving og syndir teirra kastar Gud í
havsins djúp.

Havsins djúp, er hvørki føroyski landgrunnurin
ella Føroyabanki, men "náðar havið". Náðarhavið
er ein mynd av tí staði har Gud søkkur allar játtað-
ar syndir niður í.

Havið er reytt, litað av Jesu blóði, tí bara vegna
Jesu blóð, kann Gud verða náðigur, fyrigeva og
gloyma syndirnar.

Náðarhavið er bannað fyri fiskiveiðu. Kortini
roynir Djevulin at fiska syndirnar fram aftur í
minnum og í samvitskum teirra, sum hava játtað
tær.

Tá ræður um at prædika fyri Djevlinum, fyri
minninum og samvistkuni, at fyrigivi er fyrigiv-
ið.Gud gloymir syndirnar hann fyrigevur, tí skalt
tú eisini gloyma tær.

Vegurin til frelsu er at játta syndirnar fyri Gudi.Tá
kanst tú sælur syngja:

Syndin Gudi játtað er,
straffin burtur, – náðin ber!
Harrin dró meg upp úr syndarinnar grøv.
Gud meg gjøgnum Kristus sær,
mína synd ei minnist mær,
tí hon søkt er væl í náðarinnar hav.

Ms.373

Í djúpa havi

Vitja eisini heimasíðuna hjá Føroya Fiskimannafelag
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Vit hava aftur eina nýggja
mynd frá Fornminnissavn-
inum. Hetta er manning á
"John Bull" í Bretlandi
einaferð í 20-unum. Nr. 3

er Dávur í Gerðum, nr. 9
Poul Joensen og nr. 8
Jóan Magnus Høgnesen.
Hesir tríggir vóru við
lagnutúrin hjá Ernestinu í

1938, har Jóan Magnus
ikki bar boð í bý.Nr.10 er
Óli Fredrik Joensen, sum
var skipari á Fossanes, tá
hon gekk burtur í 1938.

Kennir nakar hinar? Latið
okkum frætta.

Manning á "John Bull"
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Og so var tað...
...maðurin, ið gav konu
síni ógvuliga dýrar tall-
erkar, tí hann vildi
sleppa frá uppvaskin-
um.

...undirhondsavtalan,
ið tók yvirhond.

...glarmeistarin, ið hug-
di ov djúpt í glasið.

...heroinsmuglarin, ið
hevði reint mjøl í pos-
anum.

...maðurin, ið hevði
varhugan av at konan
var ótrúgv við einum
afrikanara. Tá hann
kom inn í kamari, sá
hann tað svart uppá
hvítt.

...urmakarin, ið ikki
fekk tíðina at ganga.

...felagið,ið søkti barna-
pening til sítt dóttur-
felag.

...sjómaðurin, ið skriv-
aði kort á bylgjupapp.

...maðurin, ið skifti
tannlækna, tí tann
gamli gekk honum
uppá nervarnar.

...seymikonan, ið var
eitt sindur leys uppá
tráðin.

...boksarin, ið smekk-
aði til, hvørja ferð
hann fekk eitt gott til-
boð.

...tinnitusfelagið, har
ein kundi ringja inn
og leggja eini boð eftir
ýlitónan.

...hønan, ið kom inn í
matstovuna og vildi
hava eitt eggjabikar, te-
skeið og eitt sindur av
salti. – Restina klári eg
sjálv.

...bøndin, ið altíð fór í
song við hønunum.
Hann fekk salmonella.

Tað vindur meira og meira
uppá seg at hava ættar-
samkomur, og hava vit
greitt frá fleiri teirra.

Í mai var ein samkoma í
Hvalba fyri eftirkomarum
hjá Mikkalinu og Niels
Paula Norðberg.

Tey áttu 11 børn, 9 syn-
ir og 2 døtur, so tað er
ikki løgið, at her eru kom-
in nógv undan.Niels Pauli
var, saman við beiggjan-
um Steintór, kendur trol-
aramaður, sum vit hava
greitt frá fyrr her í blað-
num. Báðir hava fingið
trolarar uppkallaðar eftir
seg. Synir og abbasynir
hjá Niels Paula og Mikkal-
inu hava eisini verið av
raskastu fiskimonnum.

Vit hava fingið
hesar báðar mynd-
irnar frá hesi sam-
komu:

Ættarmynd av Norðbergarum

Her eru øll
ættarliðini við

makum, umleið
140.Væl er kom-

ið burtur úr!

Hetta eru børn og verbørn hjá Mikkalinu og Niels Paula.
Frá vinstru: Malena og Kári, Róald og Ása, Karin og Jákup, Sólgerð og Dánjal, Archibald og Evald.

Fremst er systirin, sum livir eftir, Kristina. Hesi eru farin í Harrans hendur: Óli, Niman, Jens og Karin.

Hetta er, sum tað
sæst, ein úr Sunda-

lagnum. Tað eina-
standandi við henni

er, at myndin er tann
sama, sjálvt um hon

verður vend á høvdið.
Veðrið hevur verið so

gott, at spegils-
myndin er ein góð og

"originalurin".


